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ZZAAKKOONNOODDAAVVCCII !! ??
Ponovo su zastupnici gra|ana pokazali

koliko ozbiljno shvataju svoj posao. Kada
im je novinar "Vijesti" postavio tri jednos-
tavna pitanja u vezi sa Sporazumom o sta-
bilizaciji i pridru`ivanju (koji su nekoliko sati
kasnije jednoglasno usvojili u Skup{tini), njih
{estoro od ukupno osam anketiranih nije
znalo da odgovori odmah na pitanje koji je
rok va`enja SSP-a, ko je nadle`an za
sporove u vezi sa sadr`inom SSP-a i u ~emu
je razlika izme|u Savjeta i Odbora za stabi-
lizaciju i pridru`ivanje. Ista slika kao prije
dvije godine kada ve}ina anketiranih parla-
mentaraca nije imala pojma u ~emu je raz-
lika izme|u Savjeta Evrope i Savjeta EU.
Novinar ka`e da se dobro zabavljao gleda-
ju}i poslanike kako u trenutku neznanja
smi{ljaju opravdanja za svoju neodgovornost. 

Ali dobro, i marljivi Slovenci priznaju
da na po~etku procesa pridru`ivanja EU
nijesu ni{ta znali o tome {to ih ~eka. Tek je
2002.godine, dvije godine prije ulaska
Slovenije u EU, u Izvje{taju EK konstato-
vano da je parlament Slovenije postigao
zadovoljavaju}i napredak kada su u pitan-
ju njegovi kapaciteti. No, ova smije{na slika
iz crnogorske Skup{tine ima svoju tu`nu
stranu jer sugeri{e kako izgleda skoro svako
u Crnoj Gori o~ekuje da neko drugi zavr{i
posao. I dok neko tamo valjda ~ita taj SSP,
razne druge sporazume i Acquis, valja se
pomalo praviti pametan i bri`an za
budu}nost na{e male, ali perspektivne
dr`ave. Onda se treba `aliti kako u
skup{tinskim odborima nema mladih, kom-
pjuterski i jezi~ki obrazovanih stru~njaka, a
ne uraditi ne{to da ih prona|e{, motivi{e{
i zaposli{. Za{to bi, kada to ve} poku{avaju
da urade neke nevladine i me|unarodne
organizacije? Mo`da nije toliko tragi~no
neznanje onih koji u na{e ime donose
odluke koliko je tragi~no odsustvo svake
`elje da se uklju~e u stvarnost. Kada su
prije skoro mjesec dana dvoje slovena~kih
eksperata dr`ali predavanje u Skup{tini, i
poku{avali da slovena~ko iskustvo pristu-
panja EU prenesu crnogorskim poslanicima,
u sali je bilo njih petoro ukupno. Ostali su
vjerovatno bili zauzeti brigom ho}e li im
100 eura iz bud`eta za telefonske ra~une
biti dovoljno.                     N.R.

U   S K U P [ T I N I   B E Z   G L A S A   P R O T I V   R A T I F I K O V A N
S P O R A Z U M   O   S T A B I L I Z A C I J I   I   P R I D R U @ I V A N J U

Jednoglasno  za  EU

Poslanici u Skup{tini Crne Gore su
14. novembra jednoglasno ratifiko-

vali Sporazum o stabilizaciji i
pridru`ivanju (SSP), a njime se i for-
malno institucionalizuju odnosi izme|u
Crne Gore i Evropske unije. 

Nakon {to Evropski parlament rat-
ifikuje SSP EU i Crne Gore, ste}i }e se
uslovi da od januara naredne godine
otpo~ne primjena Privremenog spo-
razuma. On ~ini dio SSP-a posve}en
postepenom uspostavljanju zone slo-
bodne trgovine u narednih 5 godina.
SSP, kojim se zapravo Crna Gora
obavezuje da po~ne da se prilago|ava
standardima EU, a formalno }e stupiti
na snagu kada ga ratifikuje svih 27
~lanica EU, {to se mo`e o~ekivati u
narednih dvije do tri godine.

Sa jednim, odnosno ~etiri glasa
protiv, Skup{tina je potom usvojila
Sporazum o olak{anom postupku iz-
davanja viza, kao i Sporazum o read-
misiji. Jedan poslanik je bio uzdr`an
kod glasanja o privremenom Spora-
zumu o trgovini i srodnim pitanjima. 

Poslanici kompletne opozicije
poru~ili su da podr`avaju "evropski
tekst, a ne crnogorsku Vladu" i ocije-
nili da }e put prema "elitnom klubu"
stagnirati dok se ne promijeni vlast.

Potpredsjednica Vlade za evro-
pske integracije prof. dr Gordana
\urovi} kazala je da je Crna Gora
potpisivanjem SSP-a dokazala da je
konstruktivan partner u regionu, pod-
sje}aju}i da su potpis na taj tekst "prije
nas" stavile samo Hrvatska, Makedo-
nija i Albanija.

Iz Pokreta za promjene (PzP) oci-
jenili su da Vlada CG `eli da sakrije
kako }e se potpisivanje Sporazuma
odraziti na crnogorsku privredu, te da
Crna Gora nema problem sa ne-
dostatkom administrativnih ve} proiz-
vodnih kapaciteta. 

Oni smatraju da je su{tina
priklju~enja u EU pristup velikom
tr`i{tu, te da se za to mora imati roba
koja }e biti ponu|ena velikom tr`i{tu,
a da }e u suprotnom tro{kovi pristupa
biti ve}i nego koristi. U najja~oj
opozicionoj stranci tvrde da }e Crna
Gora ulaskom u EU ipak mo}i da
napravi pravno dru{tvo i da }e izbje}i
da u potpunosti postane privatna
dr`ava. 

Iz Srpske liste (SL) objasnili su da
Evropu podr`avaju iz nevolje "da ne
bismo imali privatnu dr`avu".

N.R.

Sa  jedne  od  sjednica  Skup{tine  Crne  Gore
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Evropska komisija (EK) je tokom
prethodne godine notirala organi-

zovani kriminal i korupciju kao
najve}e probleme Crne Gore,
umjesto nedostatka administrativnih
kapaciteta koje su u prethodne tri
godine briselske diplomate u nefor-
malnim razgovorima nazivale "crno-
gorskim Mladi}em" i time povla~ili
paralelu sa Srbijom kojoj je nesa-
radnja sa Ha{kim tribunalom glavna
prepreka na putu ka EU.   

To se zaklju~uje analizom teksta
Izvje{taja o napretku Crne Gore za
2007. godinu i upore|ivanjem sa
onima iz prethodne godine, Studijom
izvodljivosti, ali i na osnovu izjava
evropskih ~inovnika. 

U ovom trouglu problema na
putu ka EU treba prona}i mjesto i za
jednu od temeljnih vrijednosti
evropske demokratije - vladavinu
prava. Ona je usko povezana sa
administrativnim kapacitetima (prven-
stveno u pravosu|u) koji su
neophodni za uspje{nu borbu protiv
organizovanog kriminala i korupcije.   

U Izvje{tajima o napretku za
2005.godinu, kada je Crna Gora bila
u zajednici sa Srbijom, kao i za 2006.
godinu, provla~ilo se da }e lo{i
administrativni kapaciteti biti ono {to
}e najvi{e mu~iti Crnu Goru na
njenom evropskom putu. 

To su dodatno poja~avale izjave
zvani~nika briselske administracije u
kojima su borba protiv organizovanog
kriminala i korupcije ipak bili u sjen-

ci slabih administrativne kapaciteta. 
U Studiji izvodljivosti za SCG iz

2004. godine, ~ak je indirektno
postavljena dilema da li bi u slu~aju
nezavisnosti Podgorica imala kapa-
citeta za sprovo|enje evropskih stan-
darda.

Me|utim, u najnovijem izvje{taju
Evropska komisija je primijetila  "izv-
jestan napredak" u ja~anju adminis-
trativnih kapaciteta, dok su tvorci tog
dokumenta indirektno ukazali
crnogorskoj Vladi da na podru~ju
borbe protiv korupcije i organizo-
vanog kriminala, najbla`e re~eno, nije
ura|eno ni{ta.

Me|utim, ne treba gajiti ni naj-
manje iluzije da crnogorska vlast ne}e
dobijati packe na ra~un zapo{ljenih u
javnoj upravi koja, kako se navodi u
najnovijem izvje{taju, "ostaje slaba i

neefikasna". No, EK je posebno oci-
jenila u~inak potpredsjednice Vlade
za evropske integracije navode}i da
je njeno imenovanje na tu funkciju
"osiguralo kontinuitet i visok kvalitet u
upravljanju evropskim poslovima,
uklju~uju}i i pregovore o SSP".

Dodatni argument za ovo su
navodi iz Strategija pro{irenja EU koji
sadr`e ocjene za sve zemlje potenci-
jalne kandidate i prema kojima samo
Hrvatska i Srbija imaju "zna~ajne
kapacitete" za sprovo|enje Spora-
zuma o stabilizaciji i pridru`ivanju,
dok ostale dr`ave (uklju~uju}i i Crnu
Goru) ostaju slabe na tom podru~ju.

Ne treba sumnjati da }e Brisel
insistirati na potpunoj profesional-
izaciji i depolitizaciji javne uprave jer
se to pitanje potencira i u
ovogodi{njem Izvje{taju - "...bi}e

U   ^ E M U   J E   R A Z L I K A   I Z M E \ U   O V O G O D I [ N J E G   I   P R E T H O D N I H   I Z V J E [ T A J A   O
N A P R E T K U   Z A   C R N U   G O R U

Korupcija  i  kriminal  ve}i  problem  
od  administrativnih  kapaciteta

Pi{e:  Vladan  @ugi}

Evropska komisija ve} tre}u godinu zaredom u svojim Izvje{tajima o
napretku, ali i drugim dokumentima poput Evropskog partnerstva, tra`i izmi-

jene va`e}eg Zakona o sprje~avanju konflikta interesa, ali crnogorskoj
vladaju}oj eliti to ne dopire do u{iju. Istina, dio odgovornost snosi i opozicija
koja tako|e ne potencira ovo pitanje.  

Pri~a o ovom Zakonu je po~ela jo{ 2001. godine kada je njegov prijed-
log usvojila Vlada Filipa  Vujanovi}a, ali je on iz nepoznatih razloga "kupio
pra{inu" u skup{tinskim fiokama sljede}e dvije ili tri godine. Nakon {to je ovaj
prijedlog pretrpio izmjene koje su ga (prema ocjeni stru~ne javnosti) u~inile
karikaturalnim, Zakon je usvojen i po~eo se primjenjivati u drugoj polovini
2004. godine. Od tada se dva puta radilo na njegovim izmjenama, ali
Skup{tina, zajedni~kim zaslugama vlasti i opozicije, nije usvojila te amandmane
uz obrazlo`enje da nijesu u skladu sa Ustavom.

Prije oko godinu dana, specijalizovano tijelo Savjeta Evrope za borbu pro-
tiv korupcije GRECO dalo je prili~no jasne smjernice u kojem bi dijelu treba-
lo izmijeniti Zakon o sprje~avanju konflikta interesa, ali "briselska" Vlada @eljka
[turanovi}a  do sada, da je poznato, nije ni{ta uradila na tome.

TTRREE]]II    [[AAMMAARR    ZZBBOOGG    
KKOONNFFLLIIKKTTAA    IINNTTEERREESSAA
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potrebni dodatni napori  da se osigu-
ra nepristrasnost javne administracije i
ja~anje njenog kapaciteta".

Za razliku od konstatacije da
"organizovani kriminal i dalje izaziva
ozbiljnu zabrinutost" u Izvje{taju za
2006. godinu, Evropska komisija je u
svom najnovijem dokumentu o Crnoj
Gori oti{la korak dalje i navela da
"borba protiv organizovanog kriminala
i dalje nije prioritet" i da su "potreb-
ni mnogo ve}i napori za obra~un sa
njime".

Ako se zna da su vlasti zadu`ene
za borbu protiv organizovanog krimi-
nala, onda je jasno u koga je Brisel
uperio prst. 

Sli~no je i kada je u pitanju
korupcija. Za razliku od prethodne
godine kada su "primijetili odre|en
napredak u borbi Vlade protiv korup-
cije", filigranski pa`ljivi tvorci ovogo-
di{njeg Izvje{taja su pribjegli formu-
laciji da se usvajanje prvog izvje{taja
Nacionalne komisije za suzbijanje
korupcije "mo`e smatrati korakom
naprijed, ali da je zakonska primjena
problem".

U oba izvje{taja, kao veliku
opasnost za korupciju Brisel prepoz-
naje oblasti izgradnje ku}a i stanova,
zemlji{no planiranje i dozvole za
gradnju, koncesije i javne nabavke, te
poziva na hitnu akciju, ali u posljed-
njem Izvje{taju o napretku po prvi
put pominje i potencira borbu protiv
korupcije na visokom nivou.

"Korupcija je op{te pro{irena u
Crnoj Gori i predstavlja veoma oz-
biljan problem", smatraju u Briselu.

Da se redosljed problema na
putu Podgorice ka EU promijenio, na
svojevrstan na~in potvrdila je i {efica
Odjeljenja za Crnu Goru u Gene-
ralnom direktoratu za pro{irenje Evro-
pske komisije (EK) Tereza  Sobjeski.

"Molim vas, uradite ne{to na
pitanju borbe protiv organizovanog
kriminala.... Podvla~imo potrebu da
se uspostavi nezavisnost sudstva i
borba protiv korupcije i organizo-
vanog kriminala", kazala je Sobjeski
na konferenciji za novinare nakon {to
je predstavnicima crnogorskih institu-
cija predstavila Izvje{taj o napretku.

Predstavnici vlasti i opozicije

nijesu direktno upore|ivali ocjene iz
ovogodi{njeg i prethodnog Izvje{taja
o napretku, ali na razli~ite na~ine
~itaju   stavove EU.

Dok predstavnici Vlade tvrde da
je EK u vrhu prioriteta stavila admin-
istrativne kapacitete, javnu upravu i
vladavinu prava kao osnovu za borbu
protiv korupcije i organizovanog
kriminala, opozicioni lideri ocjenjuju
da je Brisel saop{tio da postoji osno-
va da se Crna Gora uhvati u ko{tac
sa ovim problemima, ali da je prob-
lem nedostatak politi~ke volje vlada-
ju}e partije, odnosno njenog vrha.

Slavica  Mila~i}, {efica Misije Crne
Gore pri Evropskoj uniji u Briselu,
ka`e da je "...o~ekivano da su u vrhu
prioriteta Evropske komisije najte`e
oblasti kao {to su dobra uprava,
administrativni kapaciteti, reforma i
nezavisnost sudstva i vladavina prava.
To klju~ni temelji izgradnje moderne
dr`ave i osnov za efikasno suzbijanje
korupcije i organizovanog kriminala".

Me|utim, lider Pokreta za prom-
jene (PzP) Neboj{a  Medojevi} ka`e
da je jasno da Demokratska partija
socijalista (DPS), sa ovim rukovod-
stvom, ne mo`e donijeti politi~ku
odluku da se institucije o~iste od
korupcije kako bi mogle pove}ati
administrativne i tehni~ke kapacitete,
pobolj{ati kadrovske potencijale,
tehni~ki se opremiti i krenuti u
sveobuhvatnu borbu protiv organizo-
vanog kriminala.

Sa  predstavljanja  Izvjestaja  EK:
Vassilis  Maragos,  Therese  Sobieski  i  Gordana  \urovi}

fo
to
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Pozitivne ocjene o crnogorskoj ekonomiji i stav da je pranja novca "ozbiljan
problem" su stvari koje se uo~avaju u najnovijem Izvje{taju o napretku u

odnosu na onaj za 2006. godinu u kojem nije bilo pohvala na ra~un ekonomi-
je, ali ni tako o{tre ocjene na ra~un pranja novca.

Evropska komisija je ocijenila da je crnogorska ekonomija nastavila da se
rapidno {iri i da je pobolj{ana makroekonomska stabilnost, ali je istovremeno
upozorila na rizik zbog visokog spoljnotrgovinskog deficita, te na nedostatke u
vladavini prava koji nastavljaju da ko~e funkcionisanje tr`i{ne ekonomije. 

Utisak je da je Brisel ostao pri ranijim o{trim ocjenama i na ra~un stanja u
crnogorskom pravosu|u, iako je konstatovao da je ostvaren izvjestan napredak.

Evropska komisija u Izvje{taju navodi da je "stepen politi~kog upliva na sud-
stvo i dalje visok" i da njegova efikasnost nije zadovoljavaju}a.

HHVVAALLEE    EEKKOONNOOMMIIJJUU,,     
KKRRIITTIIKKUUJJUU    PPRRAANNJJEE    NNOOVVCCAA
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Napredak je postignut u
oblastima carina i poreza,

konkurencije, javnih nabavki,
slobodnog kretanja kapitala i
poljoprivredi. Tako|e, napre-
dak je ostao ograni~en kod
socijalne i politike zapo{lja-
vanja, energije, ekologije,
pravde, slobode i bezbjed-
nosti. Mora se oja~ati proces
pribli`avanja i provjeravanja
uskla|enosti zakonodavstva sa
pravom EU, ocijenila je
Evropska komisija u Izvje{taju
o Strategiji pro{irenja EU i u
Izvje{taju o napretku Crne
Gore za 2007. godine.

Izvje{tajem EK (koji je
pripremljen za Savjet EU i
Evropski parlament) u dijelu
koji se odnosi na Crnu Goru,
isti~e se da je Crna Gora u~inila izv-
jestan napredak kada je u pitanju
ispunjavanje klju~nih prioriteta iz
Evropskog partnerstva i ja~anje
administrativnih kapaciteta. 

"Ipak, rezultati su ograni~eni i
do sada Crna Gora jo{ uvijek nije
ustanovila odr`ivi pravac reformi.

Pravosudne reforme su na sa-
mom po~etku", navodi se u Izvje{taju.

Isti~e se da je "Dr`avna uprava i
dalje slaba i neefikasna",  te da su
"...nu`ni su dalji napori za
obezbje|ivanje nepristrasne javne

administracije i ja~anje njene spo-
sobnosti".

"Korupcija je op{te pro{irena i
predstavlja veoma ozbiljan problem",
smatraju u Evropskoj komisiji i
napominju da se usvajanje prvog

Izvje{taja crnogorske nacionalne
Komisije za suzbijanje korupcije

"...mo`e smatrati korakom naprijed,
ali zakonska primjena je problem".

Kao "ozbiljan problem" se
uo~ava i "pranje novca" i ukazuje se
da je "...sposobnost policije ogra-
ni~ena, a nema valjanog uvida i
pra}enja finansijskih transakcija izvan
bankarskog sistema, posebno kad je
rije~ o nekretninama i stranim ula-

ganjima".
U Izvje{taju EK stoji da

napredak mora biti u~injen kada je
rije~ i o za{titi intelektualne svojine,
naro~ito zato {to je u pitanju slab
institucionalni kapacitet i veoma

siroma{an nivo primjene
zakona, te visok nivo pirater-
ije. 

"Zabilje`en je izvjestan
napredak u oblasti reorgani-
zacije policije. Me|utim, pos-
toji potreba za dalje ja~anje
profesionalnih kapaciteta poli-
cije, izra`ena je potreba za
specijalizovanim treninzima i
razvojem tajne slu`be",
nagla{ava se u Izvje{taju.

Napominje se da borba
protiv organizovanog krimi-
nala u Crnoj Gori i dalje nije
prioritet.

"Organizovani kriminal i
dalje predstavlja ozbiljan
problem i potrebni su mnogo
ve}i napori za obra~un sa
njime", pi{e u Izvje{taju.

Dodato je i da su se Skup{tina i
Vlada prilagodile zahtjevima nezav-

isne dr`ave, te da su nastavile da
unaprje|uju svoju efikasnost.

Ocijenjeno je da je postignut
napredak u ja~anju kontrolne
funkcije Skup{tine, ali da je
skup{tinski odbor za evropske inte-
gracije malo oja~ao i da mu i dalje
nedostaju efikasnost i fokusiranost.

"Ukupni kapacitet Skup{tine
mora biti unaprije|en. Vlada je
reorganizovana i nastavljeno je
ja~anje novih institucija sa fokusom
na reforme odbrane, spoljnih i
unutra{njih poslova i pravde.
Me|utim, efikasnost vlade, naro~ito
kada je u pitanju sprovo|enje
zakona, mora da bude ve}a",
nagla{ava se u Izvje{taju.

U EK smatraju da je koordinaci-

NNeemmaa  ooddrr`̀iivvoogg  pprraavvccaa  rreeffoorrmmii

I Z V J E [ T A J   E K   O   C R N O J   G O R I :   U   B R I S E L U   P R I Z N A J U   " I Z V J E S T A N   N A P R E D A K " ,   A L I
I   U P O Z O R A V A J U   D A   S E   N E   R J E [ A V A J U   G L A V N I   P R O B L E M I   

OOrrggaanniizzoovvaannii  kkrriimmiinnaall  ii  ddaalljjee  pprreeddssttaavvlljjaa  oozzbbiilljjaann  pprroobblleemm  ii  ppoottrreebb-
nnii  ssuu  mmnnooggoo  vvee}}ii  nnaappoorrii  zzaa  oobbrraa~~uunn  ssaa  nnjjiimmee

KKoorruuppcciijjaa  jjee  oopp{{ttee  pprroo{{iirreennaa  ii  pprreeddssttaavvlljjaa  vveeoommaa  oozzbbiilljjaann  pprroobblleemm
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ja evropskih poslova unaprije|ena i
da su pripreme za sprovo|enje
Sporazuma o stabilizaciji i pridru-
`ivanju (SSP) nastavljene, te da
osoblje, uklju~uju}i nove slu`benike
u klju~nim vladinim tijelima i drugim
agencijama, mora biti dobro obu-
~eno. EK isti~e da je cilj da se
~inovni~ki aparat ne nosi samo sa
koordinacijom zadataka, ve} i spro-
vo|enjem svih prioriteta iz Evropskog
partnerstva i obaveza iz SSP-a.

"Odre|eni napredak u reforma-
ma pravosudnog sistema je pos-
tignut, vlada je usvojila strategiju
reforme pravosu|a za period 2007-
2011. godine u `elji da rije{i
trenutne nedostatke. Aktivnosti koje
se odnose na obrazovanje sudija i
tu`ilaca su u~estale. Ipak, politi~ki
uticaj nad pravosu|em ostaje visok...
Predsudska procedura koja se ti~e
deportacije i nestanka vi{e od 80
bo{nja~kih civila tokom 1992.
godine i dalje traje, a to poja~ava
sumnje u vezi sa du`inom trajanja

slu~aja", isti~e se u Izvje{taju.
Napominje se da efikasnost

pravosu|a nije zadovoljavaju}a i da

je zna~ajan broj zaostalih predmeta
i u gra|anskim i u krivi~nim slu~aje-
vima "...samo malo redukovan", te
da pranje novca ostaje oblast za
ozbiljnu zabrinutost.

Uz ocjenu da je korupcija
ra{irena i da ~ini veoma ozbiljan
problem, EK tvrdi da je "...finansir-
anje politi~kih partija i izbornih
kampanja netransparentno".

U Izvje{taju se navodi da
kapaciteti za me|unarodnu saradnju
u pravosu|u i policiji moraju biti
pobolj{ani, te da uslovi u kojima
`ive izbjeglice i raseljena lica,
uklju~uju}i i Rome, daju povoda za
ozbiljnu zabrinutost.

"Naro~ito se Romi nastavljaju
suo~avati sa veoma te{kim uslovima
`ivota i diskriminacijom, posebno u
oblastima obrazovanja, socijalne
za{tite, zdravstvene za{tite i zapo-
{ljavanja", stoji u dokumentu.

Dodaje se da civilno dru{tvo
ostaje ranjivo i da postoje tenzije
izme|u vladinih tijela i nevladinih
organizacija.

NN..RR..

VVllaaddaa  jjee  rreeoorrggaanniizzoovvaannaa  ii  nnaassttaavvlljjeennoo  jjee  jjaa~~aannjjee  nnoovviihh  iinnssttiittuucciijjaa  ssaa
ffookkuussoomm  nnaa  rreeffoorrmmee  ooddbbrraannee,,  ssppoolljjnniihh  ii  uunnuuttrraa{{nnjjiihh  ppoosslloovvaa  ii
pprraavvddee..  MMee||uuttiimm,,  eeffiikkaassnnoosstt  vvllaaddee,,  nnaarroo~~iittoo  kkaaddaa  jjee  uu  ppiittaannjjuu  sspprroo-
vvoo||eennjjee  zzaakkoonnaa,,  mmoorraa  ddaa  bbuuddee  vvee}}aa

Crnogorska ekonomija je ubrzano nastavila da se {iri i pobolj{ana je
makroekonomska stabilnost, mada postoji rizik, naro~ito zbog velikog

platnog deficita koji je u zna~ajnoj mjeri kompenzovan va`nim stranim direkt-
nim investicijama. Pored te`nji ka strukturnim reformama, slabe institucije i
nedostaci u vladavini prava nastavljaju da ko~e odgovaraju}e funkcionisanje
tr`i{ne ekonomije, smatra EK.

Ocjenjuje se da je Crna Gora napravila dodatni napredak prema uspostavl-
janju funkcionalne tr`i{ne ekonomije, iako se taj proces sporo razvija.

"Glavne reforme treba Crnoj Gori da omogu}e da se na dugoro~nom planu
nosi sa pritiskom konkurencije i tr`i{nim snagama unutar EU... Nastavljena je
reforma penzionog sistema, zabilje`en je ubrzani rast aktivnosti finansijskih
posrednika, ustanovljeni su novi mehanizmi za unaprje|enje transparentnosti
procesa privatizacije... Ipak, postoje rizici makroekonomske stabilnosti, naro~ito
zbog velikog spoljnotrgovinskog deficita", isti~e se u Izvje{taju.

Dodaje se da je rast industrijske proizvodnje veoma skroman, da je jo{ skup
i dugotrajan proces dobijanja licenci za biznis i da veoma veliki rast potro{a~kih
kredita i cijena nekretnina signalizuju jo{ ve}i makroekonomski i finansijski
debalans. "Iako je nezapo{ljenost opala, ostala je visoka. Istovremeno, pove}anje

cijene rada nastavlja da smanjuje dr`avnu konkurentnost", stoji u Izvje{taju.

MMMMOOOORRRRAAAATTTTEEEE    NNNNAAAAUUUU^̂̂̂IIIITTTTIIII    DDDDAAAA    SSSSEEEE
NNNNOOOOSSSSIIIITTTTEEEE    SSSSAAAA    PPPPRRRRIIIITTTTIIIISSSSKKKKOOOOMMMM
KKKKOOOONNNNKKKKUUUURRRREEEENNNNCCCCIIII JJJJEEEE    IIIIZZZZ    EEEEUUUU
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Kada dru{tveno anga`ovani nau~nici
ili analiti~ari u Crnoj Gori pomenu

"fasadnu demokratiju" i "simulirane
reforme", nekada ostanu nedore~eni.
Ipak, posljednja otkri}a davanja visoko
profitabilnih poslova kompanijama ~iji
su vlasnici poslovni partneri predsjedni-
ka vladaju}e Demokratske partije soci-
jalista (DPS), mogla bi im poslu`iti kao
dobar primjer da bolje objasne za{to
misle da je Crna Gora jo{ daleko od
pravno ure|ene dr`ave. Iako koriste
druga~iji rje~nik, ~inovnici Evropske
komisije (EK) i me|unarodnih organi-
zacija zapravo govore isto, upozorava-
ju}i na korupciju i nedostatke u vla-
davini prava.

Ubrzani tempo crnogorske svakod-
nevice, sve vi{e ogoljeno, jasnije i
interesantnije, nakon {to je sa dnevnog
reda skinuto dr`avno pitanje koje je
optere}ivalo transformaciju dru{tva od
"tranzicionog" do modernog, pitoreskno
slika crnogorsku zbilju. Enorman priliv
svje`eg novca od prodaje nekretnina,
budvanski milioneri, jahte, d`ipovi,
blje{tavilo, festivali i maskenbali, za
pa`ljivije hroni~are dana{nje Crne Gore
predstavljaju samo cirkusku fasadu za
sivilo koje se krije u {atrama. Tamo su
prodavci karata, krotitelji, dreseri,
`ongleri i klovnovi. Nemaju tremu ho}e
li ispuniti o~ekivanja publike, ve} ho}e
li gazda cirkusa biti zadovoljan prihodi-
ma od prodatih karata. 

Sve je vi{e indicija da tako
neodoljivo ta cirkuska predstava (i sve
to joj prethodi i nakon nje slijedi) pod-
sje}a na savremeni crnogorski trenutak.
Jer, sve glasnije se postavlja pitanje da
li dr`avne institucije postoje radi dr`ave
ili radi ispunjavanja `elja i naloga
mo}nika iz vlasti.

Tek nekoliko dana nakon {to je EK
u svom najnovijem Izvje{taju o
napretku Crne Gore konstatovala da
"...i pored te`nji ka strukturnim refor-
mama, slabe institucije i nedostaci u
vladavini prava nastavljaju da ko~e

odgovaraju}e funkcionisanje tr`i{ne
ekonomije", kao na tacni im je
poslu`en plasti~an primjer koliko su
surovo u pravu.

Poslovni partner {efa DPS-a To-
mislav  ^elebi} je bez tendera dobio
posao vrijedan 13 miliona eura, a {ef
Komisije za javne nabavke ka`e da je
"{irim tuma~enjem zakona" ustanovio da
nije prekr{en Zakon o javnim nabavka-
ma, temeljni antikorupcijski propis.   

Uprava policije je nedavno povjer-
ila kompaniji "^elebi}" posao izgradnje
nove zgrade Podru~ne jedinice policije,
bez prethodno raspisanog tendera.
Vrijednost objekta koji }e se graditi u
strogom centru Glavnog grada je 13
miliona eura, a finansira se iz kapital-
nih investicija Vlade Crne Gore. Iako je
rije~ o jednom od trenutno ve}ih
gra|evinskih poduhvata u Crnoj Gori,
policija je, kao i Agencija za nacional-
nu bezbjednost, bez tendera posao
ustupila "provjerenom" izvo|a~u radova
- kompaniju "~elebi}". Ovom prilikom

su se pozvali na ~lan 97. Zakona o
policiji kojim je predvi|eno da se za
kupovinu specijalne tehni~ke opreme,
naoru`anja i prostorija koje se koriste
za potrebe policije, ne primjenjuju
propisi kojima je utvr|ena obaveza
javnog ogla{avanja.

ANB, odnosno Vlada, svojevre-
meno je od Montenegrobanke kupila
zgradu za oko pet miliona eura, a
adaptacija (vrijedna oko tri miliona) je
bez raspisivanja tendera povjerena
tako|e kompaniji Tomislava ^elebi}a.
On je zajedno sa predsjednikom DPS-
a Milom  \ukanovi}em jedan od osni-
va~a Univerziteta u Donjoj Gorici ~ija
je zgrada sa ~etiri sprata podignuta bez
gra|evinske dozvole. 

Predsjednik Komisije za kontrolu
postupka javnih nabavki Marko
Lazarevi}  odgovaraju}i na pitanje da li
je Uprava policije pravilno primijenila
Zakon o policiji (budu}i da je rije~ o
izgradnji zgrade, a ne o "kupovini
opreme, naoru`anja i prostorija"), bio je
kategori~an: "Da, izgradnja zgrade u
{irem smislu se mo`e smatrati
nabavkom prostorija".

Iako nijesu bili u posjedu ove
informacije, ~inovnici EK nijesu oklije-

vali da konstatuju da u Crnoj Gori
nema vladavine prava u punoj mjeri.
Oni koji su se smijali tezama da
nadle`ne institucije EU bolje poznaju i
jasnije vide situaciju u zemljama poten-
cijalnim kandidatima nego njihovi
gra|ani, mogu}e da }e se zamisliti. I tek
{to su se dr`avne "institucije" odbranile
govore}i da je sve ~isto, na televiziji se
pojavio ameri~ki ambasador Roderick
Moore da obja{njava za{to u Crnoj Gori
nema zna~ajnijih ameri~kih investitora.
Nije okoli{ao ve} je poslao jasnu
poruku Vladi - tek kada uhapsite i osu-
dite nekoga za korupciju, bi}emo sig-
urni da ovdje postoji vladavina prava.

N.  RUDOVI]

Z A [ T O   M E \ U N A R O D N I   P O S M A T R A ^ I   T V R D E   D A   U   C R N O J   G O R I   I M A
N E D O S T A T A K A   U   V L A D A V I N I   P R A V A

Cirkuska  predstava

EEnnoorrmmaann  pprriilliivv  ssvvjjee`̀eegg  nnoovvccaa  oodd  pprrooddaajjee  nneekkrreettnniinnaa,,  bbuuddvvaannsskkii
mmiilliioonneerrii,,  jjaahhttee,,  dd`̀iippoovvii,,  bblljjee{{ttaavviilloo,,  ffeessttiivvaallii  ii  mmaasskkeennbbaallii,,  zzaa
ppaa`̀lljjiivviijjee  hhrroonnii~~aarree  ddaannaa{{nnjjee  CCrrnnee  GGoorree  pprreeddssttaavvlljjaajjuu  ssaammoo  cciirrkkuusskkuu
ffaassaadduu  zzaa  ssiivviilloo  kkoojjee  ssee  kkrriijjee  uu  {{aattrraammaa
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Pregovori o Sporazumu o stabi-
lizaciji i pridru`ivanju (SSP) su

mnogo u`i od pregovora o ~lanstvu
jer je SSP prije svega trgovinski
ugovor koji se ne prote`e na sva
podru~ja Acquisa" - pojasnio je
AAnnddrreejj  EEnnggeellmmaann, sekretar u Slu`bi
za evropske poslove Vlade Slovenije. 

U razgovoru za EIC Bilten,
Engelman je rekao da je u tome
glavna razlika izme|u pregovora o
SSP-u (koji je Crna Gora sa EU pot-
pisala 15. oktobra 2007.) i pregov-
ora o ~lanstvu u EU (koje trenutno
vodi Hrvatska). 

"Da}u vam primjer. Recimo, u
SSP-u se u domenu veterine tra`i
da se propisi Crne Gore usaglase sa
onim dijelom Acquisa koji tretira
Crnu Goru kao izvoznika hrane u
EU. A kada Crna Gora bude prego-
varala o ~lanstvu, radi}e se na
usagla{avanju koje se odnosi na
Crnu Goru kao uvoznika hrane iz
EU", precizirao je Engelman. 

On je objasnio da je te`i{te
SSP-a na politi~kim kriterijumima,
prilago|avanju standardima EU i da
je primjena SSP-a ulaznica za pre-
govore o ~lanstvu.

zz  DDaa  llii  oovviimm  `̀eelliittee  rree}}ii  ddaa  pprree-
ggoovvoorrii  oo  SSSSPP-uu  ii  nniijjeessuu  bbiillii  iissttiinnsskkii
pprreeggoovvoorrii  aakkoo  ssee  uuppoorreeddee  ssaa  pprree-
ggoovvoorriimmaa  oo  ~~llaannssttvvuu??

Oni se nazivaju pregovorima, a
to je manje ili vi{e pitanje koliko
brzo mo`ete da se prilagodite i
preuzmete propise EU... Ovi pre-
govori su prilika da objasnite razloge
za nesposobnost preuzimanja Acquis
u odre|eno vrijeme i koji su razlozi
da to uradite malo kasnije. Morate

razumjeti da je EU formirana prije
vi{e od 50 godina, a da sada ima 27
dr`ava ~lanica i ne mo`ete tra`iti da
ono {to va`i za pola milijarde ljudi
bude promijenjeno zbog Crne Gore.
Ne}e biti promijenjeno jer se nije
mijenjalo ni zbog Poljske,
Slovenije... Dakle, pregovori u vezi
sa SSP-om nijesu bili pravi pregov-
ori ve} debata o tome koliko brzo
se mo`ete prilagoditi.

zz  NNeekkii  ccrrnnooggoorrsskkii  zzvvaannii~~nniiccii
kkaa`̀uu  ddaa  ssee  ttookkoomm  pprreeggoovvoorraa  ssaa  EEUU
mmoorraa  vvooddiittii  rraa~~uunnaa  oo  nnaacciioonnaallnniimm
iinntteerreessiimmaa  ii  ddaa  AAccqquuiiss ttrreebbaa  pprriillaa-
ggoo||aavvaattii  ttiimm  iinntteerreessiimmaa..  DDaa  llii  jjee  ttoo
mmoogguu}}ee??

Treba uzeti u obzir da se
ulaskom nove dr`ave u jednu ruku
(i to u nekoj manjoj mjeri) Acquis
ipak prilago|ava. Iz tog razloga, vi
morate neke "doma}e" stvari uvesti
u Acquis. Tako }ete na podru~ju
saobra}aja unijeti svoje aerodrome,

jer ako nijesu navedeni u Acquisu,
oni ne postoje. 

Kada je rije~ o nacionalnom
interesu, dr`avna administracija mo-
ra da zna {to je va{ nacionalni
interes, koliko brzo se mo`e i}i ka
EU jer je veoma bitno da u|ete
spremni. Nije cilj da do|ete do EU,
pa onda da imate problema. U pre-
govorima o ~lanstvu mo`da }e biti
potrebe da se za{titite neki na-
cionalni interesi, a takvi zahtjevi
moraju biti  argumentovani.

zz  [[ttoo  jjee  SSlloovveenniijjaa  ttrraa`̀iillaa??
Slovenija je tra`ila za{titu poje-

dinih vrsta ptica, tra`ili smo za{titu
na{eg vina koje se pravi posebnim
postupkom koji u EU nije dozvoljen.
O tome smo morali razgovarati i
na}i put kako da to rije{imo. Tako
je i [vedska imala zahtjev - duvan
iz [vedske za `vakanje. Ovo je zbog
osobitih razloga zabranjeno u EU, ali
imaju}i u vidu da je ovdje rije~ o
ne~emu {to predstavlja osobinu
nacije, te da je to veoma masovna
pojava u [vedskoj, [ve|ani su se
dogovorili sa EU da ta zabrana za
njih ne va`i. To su takve stvari. No,
problem je u ne~emu drugom. 

zz  NNaa  {{ttoo  mmiisslliittee??
Vi{e ne postoji pojava ({to je

ranije bio ~est slu~aj) da ulaskom
neke zemlje do|e do zna~ajnije
promjene Acquisa. Mislim da se to
posljednji put desilo kada je u{la
Danska i to u slu~aju njihovih
vikendica. Ne mo`e biti popu{tanja
koja su dobile Velika Britanija i
Danska u vezi postojanja obaveze
da uvedu euro kao zajedni~ku va-
lutu. Za nove dr`ave sada te opcije

A N D R E J   E N G E L M A N ,   S E K R E T A R   U   S L U @ B I   Z A   E V R O P S K E   P O S L O V E   V L A D E
R E P U B L I K E   S L O V E N I J E

Andrej  Engelman

EU  je  kao  golf  klub  -zzbog
vas  ne}e  mijenjati  pravila

fo
to
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nema. 
Mi ~esto ka`emo da je EU kao

neki golf klub. Golf klub je klub
onih koji su bogati, a u golf klubu
niko ne mijenja pravila. Zna se
kakva su pravila i ti se prilago|ava{
tim pravilima. Mo`da ne odmah,
prve godine kupi{ samo nove cipele
i {tapove, a druge godine pantalone
i sve druge stvari. Ne mo`e{ da
ka`e{ da ne}e{ da igra{ sa ovim
nego sa onim lopticama. To ne ide. 

zz  DDaa  llii  jjee  ttaa~~nnoo  ddaa  nnaa  ppoolljjuu
zzaa{{ttiittee  `̀iivvoottnnee  ssrreeddiinnee  SSlloovveenniijjaa  jjoo{{
uuvviijjeekk  nniijjee  uu  ppoottppuunnoossttii  iissppuunniillaa
ssttaannddaarrddee  EEUU,,  iiaakkoo  jjee  ~~llaanniiccaa  ppoossttaa-
llaa  22000044..ggooddiinnee??

Da. Mi smo potpuno prilagodili
na{e zakonodavstvo, ali smo u pre-
govorima dogovorili odlaganje nje-
gove primjene zato {to primjena
novih standarda zahtijeva upotrebu
nove tehnologije i {to na{a pre-
duze}a nemaju finansijskih mogu}-
nosti za takav vid investicija.
Napravili smo spisak od oko 50 pre-
duze}a sa veoma jasnim datumima
do kojih oni ne}e biti u mogu}nosti
da ispo{tuju te standarde. Da to
nijesmo uspjeli da ispregovaramo,
morali bismo zatvoriti ta preduze}a. 

zz  KKoojjee  ssuu  jjoo{{  pprriivvrreeddnnee  ggrraannee
zzaahhttiijjeevvaallee  nnaajjvvee}}aa  uullaaggaannjjaa??

Recimo, klanice su morale u}i u
velike investicije jer je bio odre|en
datum do kojega moraju po~eti

raditi po novim pravilima ili }e biti
zatvorene. Neka preduze}a su imala
problema da to ispo{tuju, pa smo
onda ugovorili dodatni prelazni
period od godinu dana. No, ono
preduze}e koje u aprilu 2005.
godine nije radilo po standardu EU,
moralo je biti zatvoreno.

Uradili smo ekonomske analize
za sva podru~ja i na bazi ekonom-
skih razloga ubje|ivali Evropsku
komisiju da odre|ene stvari ne
mo`emo uraditi zbog negativnih
efekata koje bi to proizvelo.  

Slovenija nije i{la po principu
da tra`i puno prelaznih povlastica
jer bi to bilo priznanje da nijesmo
sposobni da `ivimo po standardima
EU. Na{ cilj je bio da {to ranije
`ivimo po standardima EU, a to je
zna~ilo da `ivimo normalno.

zz  IImmaattee  llii  ookkvviirrnnuu  rraa~~uunniiccuu
kkoolliikkoo  jjee  SSlloovveenniijjuu  kkoo{{ttaalloo  pprriillaa-
ggoo||aavvaannjjee  cciijjeelloogg  ssiisstteemmaa  ssaa  pprrooppiissii-
mmaa  EEUU??

Ne mogu vam precizno odgov-
oriti, ali znam da je dr`ava svake
godine izdvajala oko 2% BDP-a.
Cifru je gotovo nemogu}e re}i, a i
pitanje je da li smo to ~inili zbog EU
ili zbog sebe. Postavljanje Schen-
genske granice je ko{talo puno,
ekologija nas je ko{tala puno, a tu
su i investicije privatnog sektora koje
su svakako morale biti realizovane.

Slovenija je raspadom SFRJ pot-

puno izgubila 2/3 svog tr`i{ta i da bi
pre`ivjela, morala se okrenuti EU. A
da bi izvozili na podru~je EU, morali
smo investirati po standardima EU.
Da to nije u~injeno, tr`i{te EU bi za
nas bilo izgubljeno. Veoma je
zna~ajno to da je investiranje u
poljoprivredu i{lo iz bud`eta. Morali
smo da formiramo Platnu agenciju
koja je prerasla u instituciju sa 250
ljudi. 

zz  [[ttoo  jjee  bbiioo  ppoossaaoo  ttee  AAggeenncciijjee??
Platna agencija nadzire i dis-

tribuira novac poljoprivrednicima.
Ona prati {to ti poljoprivrednici
rade, kakva su gazdinstva, koliko su
velika... i onda da distribuira novac.
A 250 ljudi u dr`avi koja ima 2 mil-
iona ljudi i mali udio stanovni{tva
koji se bave poljoprivredom je
ogromna investicija. To je agencija
koja je, pored poreske uprave,
sasvim sigurno najkompjuterizovani-
ja agencija u Sloveniji. 

Ulaskom u EU, znali smo da }e
cijene pasti jer su tamo jeftiniji
proizvodi. Kod nas poljoprivrednici
imaju drugi zadatak - ne samo da
proizvode hranu, ve} i da odr`e
prirodni postupak dobijanja proi-
zvoda? Za nas je to bitno i iz tog
razloga smo ih finansirali.

zz  KKaakkoo  gglleeddaattee  nnaa  eevvrrooppsskkuu
ppeerrssppeekkttiivvuu  CCrrnnee  GGoorree??

Va{a i prednost i mana je to {to
ste mala dr`ava. To zna~i da }ete i
vi imati problema sa administracijom
jer se uvijek javljaju problemi sa
malim administracijama. EU tra`i
vi{e administracijae, tra`i ve}e insti-
tucije, ali va{a prednost je {to
mo`ete puno lak{e dogovoriti neke
stvari. 

I mi smo imali probleme sa
kadrovima, ali smo se lak{e dogo-
varali o stvarima. Vi ste na po~etku
integracije, pred vama su godine
rada i to su sve procesi koje morate
ispratiti. EU tra`i puno vremena jer
sve ~lanice moraju dati saglasnost za
svaku pregovara~ku poziciju.

NN..  RRUUDDOOVVII]]

zz  [to  mislite  o  procjenama  Reutersa  da  }e  Hrvatska  i  Makedonija  u}i  u
EU  2012.  godine,  a  Crna  Gora,  Srbija  i  BiH  2015.godine?

Te su procjene za mene nebitne jer na to uti~e previ{e faktora da bi neko
sa sigurno{}u mogao predvidjeti {to }e se de{avati. Mi nikada nijesmo govorili
o tome kada }emo u}i u EU, nego kada }emo biti spremni da u|emo. Prvi
uslov je na{a spremnost, a drugi spremnost EU da vas prihvati. Ono {to je
dobro je da }e u decembru biti potpisan reformski ugovor i da }e poslije nje-
gove ratifikacije postojati uslovi za pro{irenje EU.  

Stvarno ne o~ekujem da }e, recimo, Hrvatska i Makedonija u}i zajedno.
Ipak, Hrvati ve} pregovaraju o ~lanstvu, mada to mo`da ide malo sporije nego
{to se o~ekivalo. Za vrijeme pregovora se jednostavno vidi da se dr`ava promi-
jenila, pa se gotovo i ne osje}a promjena kada dr`ava postane ~lan. Kada dr`ava
bude na kraju pregovora, to je ve} promijenjena dr`ava i to je bitno. 

NNEE    MMIISSLLIITTEE    KKAADDAA    ]]EETTEE    UU]]II ,,    NNEEGGOO
KKAADDAA    ]]EETTEE    BBIITTII    SSPPRREEMMNNII    ZZAA    TTOO



10E IC b i l t en   N o  26

nov embar   2 0 0 7 .   Ev r op sk i   b a r ome t a r   u   C rno j   Go r i

Kada ne znam kako da na~nem
kolumnu, opredijelim se za svetog

Tomu  Akvinskog. Izgleda pametno, a
ne obavezuje. Latinski citat, pripisuju
ga svetom Tomi, poru~uje da se valja
bojati onoga koji je pro~itao samo
jednu knjigu. Izvorno, misli se na
vrlog ~ovjeka koji se temeljno posve-
tio izu~avanju jednog teksta. Tako
izvjesni prijatelj of mine godinama
~ita samo Lali}a i vrlo je opasan
sagovornik. 

Na `alost, moderna vremena
promijenila su zna~enje drevnog cita-
ta. ^ovjek koji je pro~itao jednu
knjigu i danas je opasan sagovornik -
ali zato {to je samo`ivi tupan i
razmetljivac. Heroj je na{eg doba,
dakle, jedno popodne sjeo, savladao
nekoliko citata i u{ao u bijednu arenu
koju zovemo diskurs javne rasprave.
Takvih je koliko ho}ete. Takvi su rec-
imo mnogi protivnici i zagovornici
pristupa NATO paktu. Skine{ tri ili
~etiri koje{tarije sa Interneta i pred-
stavi{ se novinarima. Po{to novinare
jo{ drma referendumska trema, oni
osje}aju da je Crnoj Gori potreban,
recimo, vojni analiti~ar. Da se ne
zove Beograd i Zagreb za svaku glu-
post. Tako ovaj sistem regrutuje
stru~njake. Oni onda regrutuju pa`nju
TV gledalaca. Tu po~inje mrak, u tih
nekoliko metara koji prosje~nog
Crnogorca dijeli od malog ekrana. TV

gledalac poku{ava da daljinskim
upravlja~em kao mauzerom pobije
demone, ali oni ga opsijedaju sa
uporno bezli~nim i perverznim pon-
avljanjem fraze "evropske integracije".
Li~i na latinski citat: izgleda pametno,
a ne obavezuje.       

Vlasti jednostavno nije potrebno
da `uri sa ekonomskom i kulturnim
samoo~i{}enjem ove nedo|ije. Nije
slu~ajno {to dr`ava tako tromo kre}e
u dugo najavljivanu renesansu na
sjeveru: ~ovjeka koji nema bioskop u
svome gradu, koji tre}inu svoje
zarade daje elektrodistribuciji, po
definiciji mo`ete slomiti sa dvije
dobro smi{ljene politi~ke reklame.
Zato me ne bi iznenadilo da Filip
Vujanovi} opet bude predsjednik.

Na{ glasa~ u ro|enoj porodici

nema pravo glasa, jer se osje}a nes-
posobnim da plati ra~une, a kamoli
preko no}i zaradi tri meleona na
berzi, {to je cool i mjera uspjeha. On
je samo na izborima aktivan i voli da
pljuje po politi~arima. On je tu`an.
Otac mu je vjerovatno bio na Golom

otoku, pa zna da je politika mu{ka
stvar i da treba imati svoje mi{ljenje.
Tako se ra|a homo politicus u Crnoj
Gori, i on misli da se bavi ozbiljnim
stvarima. U stvari, opsjednut je sui-
cidom, seksom, kla|enjem ili ne~im
petim, a od svega toga bje`i u prenos
skup{tinske rasprave. Sjetimo se,
Milo{evi} je imao najve}u podr{ku
me|u penzionerima (dok su lovili
golubove za gula{) i po najzaba~eni-
jim selima koja je doveo do nivoa
kamenog doba.  

Tako cijenim da se nijesu
slu~ajno sklapali ugovori po kojima
gra|anin dolazi u poziciju da daje
tre}inu plate za struju, a da je jo{
manje slu~ajno {to dva i po mjeseca
nemamo ministra kulture. Bez
ekonomske emancipacije (grozno), a
zatim i lije~enja tog kulturnog kom-
pleksa Crne Gore, nema, nazovimo
ga, "zdravog opozicionog razmi{ljan-
ja", ili jo{ preciznije "svijesti slo-
bodnog kriti~kog bi}a", bi}a koje je
pro~italo jednu knjigu starostavnu,

Pi{e:  Brano  Mandi}

NNiijjee  sslluu~~aajjnnoo  {{ttoo  ddrr`̀aavvaa  ttaakkoo  ttrroommoo  kkrree}}ee  uu  dduuggoo  nnaajjaavvlljjiivvaannuu
rreenneessaannssuu  nnaa  ssjjeevveerruu::  ~~oovvjjeekkaa  kkoojjii  nneemmaa  bbiioosskkoopp  uu  ssvvoommee  ggrraadduu,,
kkoojjii  ttrree}}iinnuu  ssvvoojjee  zzaarraaddee  ddaajjee  eelleekkttrrooddiissttrriibbuucciijjii,,  ppoo  ddeeffiinniicciijjii
mmoo`̀eettee  sslloommiittii  ssaa  ddvviijjee  ddoobbrroo  ssmmii{{lljjeennee  ppoolliittii~~kkee  rreekkllaammee

PPoossllaanniiccii  nnee  zznnaajjuu  oossnnoovvnnee  ooddrreeddbbee  SSppoorraazzuummaa  ssaa  EEvvrrooppsskkoomm  uunnii-
jjoomm  zzaa  kkoojjee  ggllaassaajjuu,,  ddrr`̀aavvnnii  ttuu`̀iillaacc  nnee  rraazzuummiijjee  uulloogguu  mmeeddiijjaa  uu
ddrruu{{ttvvuu,,  aa  ggrraa||aannii  uulloogguu  ddrr`̀aavvnnoogg  ttuu`̀iiooccaa

O  funkcionerima  i  analiti~arima  



11E IC b i l t en   N o  26

nov embar   2 0 0 7 .   Ev r op sk i   b a r ome t a r   u   C rno j   Go r i

knjigu ove starostavne vlasti. 
Sada bih malo o Vesni  Medenici.

Ne vjerujem previ{e osobama koje
daju tako veliki novac za automobil.
Ako evropske standarde treba da nam
donese dama koja na kredit kod Prve
banke otpla}uje 70.000 eura vrijedan
d`ip, onda sve neka ide u lagum. Da
je Crna Gora upravo u tom pravcu
krenula, gospo|a dr`avni tu`ilac je

priznala pro{le sedmice. Kada je poz-
vala novinare da sara|uju sa
tu`ila{tvom, ona je priznala da je
Crna Gora u ratnom stanju. Jer, zna
se kada dr`ava kre}e u pakt sa medi-
jima zarad sopstvenih interesa: onda
kada je neprijatelj pred vratima.
Mediji se tako svode na obavje{tajni
sektor vlasti, nijesu vi{e ni guske koje
spa{avaju Rim, oni su guske koje to
treba da rade za d`abe i budu tasteri
sistemu sa 30 nerije{enih ubistava. 

Medenica je trebalo prvo da
odredi platu. Neka onda prima nov-
inare u radni odnos, ali neka za
svakog primljenog, glava za glavu,
otpusti po jednog dosada{njeg ~lana

njenog tima. To bi bilo ja~anje
administrativnih kapaciteta. (Rekao je
profesor Milan  Popovi} da problem
nije u kadrovima, nego u sistemu
regrutacije.) 

Ovako, da pri~u previ{e ne uoz-
biljimo, poslanici ne znaju osnovne
odredbe Sporazuma sa Evropskom
unijom za koje glasaju, dr`avni tu`ilac
ne razumije ulogu medija u dru{tvu,

a gra|ani ulogu dr`avnog tu`ioca. To
je idealan krug u kojem se novinaru
nudi da bude spoljni saradnik vlasti,
dok Evropska komisija pla{i nekim
navodno organizovanim kriminalom u
njoj. Kao {lag na tortu, Interpol nam
uhapsi po kojeg oficira kojemu treba
suditi za ratni zlo~in. Sad treba da
pitamo ko je odgovoran ako nije
ministar odbrane. Prije toga, sa zado-
voljstvom }emo baciti oko na njegovu
biografiju.

Radi se o ~ovjeku koji s vojskom
ima neke veze: bio je na ~elu
Strelja~kog saveza Jugoslavije. Dobro,
neko }e re}i ministar zdravlja ne
mora biti primarijus, a vojske vojnik i

tako dalje... bitno je da bude lucidan
menad`er. Da li je gospodin Vu~ini}
svojim |elanjem kao ministar ure-
|enja prostora preporu~en za novu
funkciju, kad me|unarodne organi-
zacije najve}i stepen korupcije pre-
poznaju u gra|evinskim poslovima.
"Budvanizacija", na posljetku, prak-
ti~ni je i terminolo{ki doprinos
crnogorske vlasti za mandata ministra
Vu~ini}a. Ina~e, gospodin je bio ~lan
predsjedni{tva i predsjednik Izvr{nog
odbora DPS-a. Kadar kao stvoren za
ekspertsku Vladu. 

Kakav je DPS heroin za svoje
~lanove, vidi se po ludim kalamburi-
ma Komisije za sprje~avanje konflikta
interesa. Ka`u: poslanik Milo  \uka-
novi} je "postupio po Zakonu, ali ne
i u roku propisanom Zakonom". Do-
bar primjer pravne mistike, novog
`anra koji se zasniva na banaliji: ne
mo`e{ da optu`i{ {efa partije. Jo{
kada ti je {ef partije jedan sposobn-
jakovi} i milioner kojeg stranka bira
jednoglasno, sveden si na nivo tigra
bez zuba, kako to poeti~no priznade
gospodin Lekovi}. Ina~e decenijski
turisti~ki radnik. Otkud pisac knjiga o
turizmu u dr`avnoj Komisiji za kon-
flikt interesa? Opet je to pitanje
administrativnih kapaciteta, kao {to je
i Ombudsman, sudija koji je napre-
dovao devedesetih, rame uz rame sa
ministrom pravde. [ta li su radili
sudije dok su napredovali devede-
setih? Isto {to i danas - }utali su.

Vlast je pokazala neizmjeran tal-
enat da na klju~na mjesta koja Brisel
najvi{e interesuju, postavlja profe-
sionalne slu`benike,  birokrate po
vokaciji, one koji se nikad u `ivotu
nikome nijesu zamjerili. Takvi su
tamni~ari Crne Gore. Odra|uju po-
sao organizovanom kriminalu, glume
vlast i blamiraju svaki poku{aj pravne
dr`ave. Nose siva odijela i sive kra-
vate da se ni koloritom ne bi slu~ajno
odvojili od svog omiljenog stanja
neprimjetnosti. 

Toma Akvinski bi vjerovatno
rekao - kukavice. 

Autor  je  novinar  dnevnog  lista
"Vijesti"

OOttkkuudd  ppiissaacc  kknnjjiiggaa  oo  ttuurriizzmmuu  uu  ddrr`̀aavvnnoojj  KKoommiissiijjii  zzaa  kkoonnfflliikktt  iinntteerree-
ssaa??  OOppeett  jjee  ttoo  ppiittaannjjee  aaddmmiinniissttrraattiivvnniihh  kkaappaacciitteettaa,,  kkaaoo  {{ttoo  jjee  ii
OOmmbbuuddssmmaann,,  ssuuddiijjaa  kkoojjii  jjee  nnaapprreeddoovvaaoo  ddeevveeddeesseettiihh,,  rraammee  uuzz  rraammee
ssaa  mmiinniissttrroomm  pprraavvddee
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Ono {to je ljetos najavljivao potpred-
sjednik Vlade Srbije Bo`idar  \eli},

pro{le sedmice je potvrdio funkcioner Pakta
stabilnosti Goran  Svilanovi}.

\eli}eva teza da je evropska real poli-
tika takva da Brisel region zapadnog
Balkana dominantno posmatra kao cjelinu i
da }e nastojati da sve zemlje regiona, osim
Hrvatske, ujedna~e korak u narednim faza-
ma pridru`ivanja Evropskoj uniji, pro{la je
bez zna~ajnijih reakcija iz Vlade Crne Gore.
Svilanovi} je ponovio isto, obja{njavaju}i da
su zagovornici zvani~ne evropske politike o
regata sistemu u manjini i da }e Crna Gora
vjerovatno morati da ~eka na Srbiju i
Albaniju da zajedno predaju zahtjev za sti-
canje statusa kandidata za ~lanstvo u EU.
Opet je izostala reakcija crnogorskih
zvani~nika, iako je pored Svilanovi}a (dok
je to govorio) sjedjela potpredsjednica Vlade
Crne Gore za evropske integracije prof. dr
Gordana  \urovi}. Jedino se oglasio gener-
alni sekretar Evropskog pokreta u Crnoj Gori
(EPuCG) Mom~ilo  Radulovi} koji je pozvao

najvi{e dr`avne zvani~nike da se javno i
o{tro suprotstave takvim namjerama poje-
dinih krugova. 

"Do kraja 2008.godine, mogu se
o~ekivati kandidature Crne Gore, Srbije i
Albanije. U ovom trenutku, u Briselu je
procjena da je Crna Gora spremna i da
~eka na Srbiju koja }e biti u stanju da do
kraja 2008.godine podnese kandidaturu, a
da }e Albanija biti prihva}ena i da }e prati-
ti "ovaj voz" iako ne bude spremna. Ovo su
nezvani~ni podaci. Pozitivan odgovor
mogao bi da se o~ekuje tokom
2009.godine, najvjerovatnije tokom pred-
sjedavanja ~e{ke. Na{ zajedni~ki imenitelj je
da nastojimo da ispunimo obaveze da bi
do{li u situaciju da tokom 2009. godine
zajedno budemo kandidati za ~lanstvo u
EU", kazao je Svilanovi} na panel diskusiji
"Crna Gora na putu ka EU - napredak i
izazovi", koju su organizovali Centar za
gra|ansko obrazovanje (CGO) i  Balkanska
istra`iva~ka mre`a (BIRN).

Prije toga je |urovi} ponovila da }e
Crna Gora u prvoj polovini 2008. godine
podnijeti kandidaturu za ~lanstvo u EU, {to
je, nakon potpisivanja Sporazuma o stabi-
lizaciji i pridru`ivanju (SSP), sljede}i korak

na putu ka eventualnom ~lanstvu u EU. 
Iako je regata sistem zvani~an stav EU,

do sada su se pro{irenja odvijala mahom
grupno, po principu takozvanog "karavan"

sistema. To bi zna~ilo da zemlje zapadnog
Balkana zajedno prelaze etape na putu ka
EU, dok "regata" sistem ozna~ava individu-
alan pristup i nagra|ivanje svake dr`ave na
osnovu svojih zasluga. Za sada je o~igledno
da }e Hrvatska izbje}i da bude dio "kara-
vana". Ona se tome protivila i u svojoj
Rezoluciji o pridru`ivanju EU. U Vladi Crne
Gore imaju isti stav, ali samo u izjavama
zvani~nika. To jo{ uvijek ne pi{e ni u jed-
nom Vladinom ili Skup{tinskom dokumentu.

Crna Gora je 15. oktobra potpisala
SSP, a Srbija ga je parafirala nekoliko sed-
mica kasnije. Albanija ve} ima potpisan SSP,
dok su druge dvije zemlje Balkana
zna~ajno ispred - Hrvatska je kandidat od
2004.godine, a Makedonija od 2005.
godine. I dok su Hrvati u oktobru 2005.
godine po~eli pregovore o ~lanstvu,
Makedonci jo{ ~ekaju da im EU odobri

po~etak pregovora, a tek nakon toga (i nji-
hovog uspje{nog zavr{etka) slijedi ulazak u
Uniju. 

Mom~ilo Radulovi} smatra da bi pris-
tanak Crne Gore da ~eka na Srbiju i
Albaniju na putu pridru`ivanja EU zna~io
zaustavljanje reformi i demokratizacije Crne
Gore, a to odgovara crnogorskim monopo-
listi~kim strukturama. "U ovom trenutku
Crna Gora je u polo`aju da bi eventualno
trebalo da ~eka Srbiju i razvoj politi~kih
de{avanja na srpskoj politi~koj sceni, kao i
de{avanja u Albaniji, a to zna~i da bi
dinamika na{eg puta ka EU zavisila od ove
dvije zemlje. Bilo bi vrlo po`eljno da
zvani~nici Crne Gore jasno i glasno pred-
stave stav da treba da se nastavi sa prin-
cipom regate i da se zemlje individualno
tretiraju. Sve drugo je nepravedno", upozo-
rio je Radulovi}.

On je ocijenio da bi, ukoliko budemo
~ekali druge, reformski procesi stagnirali {to
bi i{lo u prilog samo monopolisti~kim struk-
tura u politici i ekonomiji. 

"Ako Vlada pristane na princip kara-
vana, onda }emo smatrati da ona `eli uspo-
ravanje reformi", kazao je Radulovi}.

N.R.

IIaakkoo  jjee  rreeggaattaa  ssiisstteemm  zzvvaannii~~aann  ssttaavv  EEUU,,  ddoo  ssaaddaa  ssuu  ssee  pprroo{{iirreennjjaa
ooddvviijjaallaa  mmaahhoomm  ggrruuppnnoo,,  ppoo  pprriinncciippuu  ttaakkoozzvvaannoogg  ""kkaarraavvaann""  ssiisstteemmaa

PPrriissttaannaakk  CCrrnnee  GGoorree  ddaa  ~~eekkaa  nnaa  SSrrbbiijjuu  ii  AAllbbaanniijjuu  nnaa  ppuuttuu
pprriiddrruu`̀iivvaannjjaa  EEUU  bbii  zznnaa~~iioo  zzaauussttaavvlljjaannjjee  rreeffoorrmmii  ii  ddeemmookkrraattiizzaacciijjee
CCrrnnee  GGoorree,,  aa  ttoo  ooddggoovvaarraa  ccrrnnooggoorrsskkiimm  mmoonnooppoolliissttii~~kkiimm  ssttrruukkttuurraa-
mmaa,,  ssmmaattrraajjuu  uu  EEPPuuCCGG

Goran  Svilanovi} Mom~ilo  Radulovi}  

S V E   S U   O Z B I L J N I J E   N A J A V E   D A   ] E   C R N A   G O R A   S L J E D E ] E   F A Z E   K A   E U   M O R A T I
D A   P R E L A Z I   S A   S R B I J O M   I   A L B A N I J O M

PPaakkeett  zzaa  uussppoorraavvaannjjee  rreeffoorrmmii
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Parlament je mjesto gdje treba da se
otvaraju sva pitanja koja su zna~ajna

za jednu dr`avu i njeno pristupanje EU,
pitanja o tome {to taj proces donosi
dobro za neku dr`avu, a {to je ono u
~emu }e biti pote{ko}e, ocijenila je za
EIC Bilten JJoo`̀iiccaa  VVeellii{{~~eekk, me|unarod-
na konsultantkinja CDP-a (Program za
razvoj kapaciteta) i biv{a generalna
sekretarka parlamenta Slovenije.

Ona je kazala da uloga parlamen-
ta treba da bude nadgledanje
uskla|ivanja zakona sa evropskim
propisima (Acquis communautaire) i da
zbog te uloge parlament treba da
unaprijed postoje}e kapacitete.

"Za dobar proces harmonizacije,
parlament mora imati efikasan zakono-
davni postupak kojim se mo`e brzo, ali
i kvalitetno sprovoditi harmonizacija i
prilagoditi nacionalno zakonodavstvo
zakonodavstvu EU. Za to su jako va`ne
stru~ne slu`be parlamenta koje
pripremaju prijedloge za odluke parla-
mentaraca", rekla je Veli{~ek. 

Ona je istakla kako je veoma bitno
da se parlament {to prije uklju~i u pro-
cese pripremanja polazi{ta za pregovore
vlade neke dr`ave sa Unijom.

"Kakav }e biti put koji je trasiran,
takav }e kasnije i biti proces. Tako da
ako parlament odmah nema aktivnu
ulogu, te{ko je o~ekivati da }e se to
kasnije promijeniti... Ako je nacionalni
interes Crne Gore da postane puno-
pravna ~lanica EU {to prije, mora se
imati na umu da je za to potrebna

dobra saradnja izme|u svih institucija,
posebno izme|u vlade i parlamenta.
Ovdje treba posebno naglasiti da i
pozicija i opozicija (kada se govori o
evropskim pitanjima) zastupaju isti cilj -

ba{ kao {to zajedno na putu ka EU idu
i Vlada i Skup{tina. Svi zajedno ste u
jednom ~amcu", kazala je Veli{~ek.

Ona je naglasila da je najbitnije da
se jasno podijele nadle`nosti izme|u
parlamenta i vlade kada su u pitanju

evropske integracije. Veli{~ek smatra da
je u tom pogledu vrlo va`na tzv. parla-
mentarna diplomatija. 

"Delegacije koje odlaze u druge
parlamente vide kako su put u EU pro-
lazile nove ~lanice i kandidati za ~lan-
ice EU i prenose to iskustvo u nacional-
nu dr`avu. Jo{ bitnija stvar je da se ne

smije zaboraviti da ugovore o stupanju
nacionalne dr`ave u EU na kraju rati-
fikuju i nacionalni parlamenti ~lanica
EU. To  zna~i da ta parlamentarna
diplomatija mo`e da pomogne kasniju

ratifikaciju zvani~nih ugovora. Ovo je
veoma zna~ajno i to svi treba da znaju",
rekla je Veli{~ek.

Imaju}i u vidu ekspertski potenci-
jal vlade, ona je ocijenila da vlada mora
biti odgovorna za proces harmonizacije
nacionalnog zakonodavstva sa evrop-
skim, a da parlament pri tome politi~ki
nadzire taj proces.

"Treba imati na umu da parlament
nikada ne}e imati toliko slu`bi koliko ih
ima vlada da bi u potpunosti mogao
kontrolisati pojedinu direktivu EU i
utvrditi da li je ona korektno prene{ena.
Tu odgovornost mora da ima ministar
koji, kada po{alje zakon na usvajanje,
treba da ka`e da su u taj zakon
uklju~ene direktive EU", napomenula je
Veli{~ek.

Ona je podsjetila da je parlament
Slovenije doprinio napretku na putu ka
EU tako {to je Vladine evropske zakone
razmatrao kao prve na dnevnom redu

ili po hitnom postupku.
"Posebnost slovena~kog parlamenta

je da je potvr|ivao pregovara~ka
polazi{ta na{e Vlade. Bio je stalno
obavje{tavan i davao je saglasnost na
ono {to je Vlada zagovarala u evrop-
skim institucijama. Informativna uloga
parlamenta se pokazala dobrom u
Sloveniji jer su otvarana brojna pitanja
na razli~ite na~ine, a sve sa ciljem da
se gra|anima predstavi EU, njeno
funkcionisanje, koristi i slabosti. `eljeli
smo da bude jasno da je EU klub (sa
svojim pravilima) u koji mi `elimo
stupiti i da mi moramo prihvatiti nji-
hove zakone jer ih on zbog nas ne}e
promijeniti", istakla je Veli{~ek. 

NN..RR..

Svi  ste  u  istom  ~amcu
J O ` I C A   V E L I [ ^ E K ,   M E\UNA RODNA   KON SU L T AN T K I N J A   CD P - AA   I   B I V [ A   G EN E R A LN A
S E K R E T A R K A   P A R L AM EN T A   S LO V EN I J E

NNee  ssmmiijjee  ssee  zzaabboorraavviittii  ddaa  uuggoovvoorree  oo  ssttuuppaannjjuu  nnaacciioonnaallnnee  ddrr`̀aavvee  uu
EEUU  nnaa  kkrraajjuu  rraattiiffiikkuujjuu  ii  nnaacciioonnaallnnii  ppaarrllaammeennttii  ~~llaanniiccaa  EEUU..  TToo    zznnaa~~ii
ddaa  ttaa  ppaarrllaammeennttaarrnnaa  ddiipplloommaattiijjaa  mmoo`̀ee  ddaa  ppoommooggnnee  kkaassnniijjuu  rraattii-
ffiikkaacciijjuu  zzvvaannii~~nniihh  uuggoovvoorraa

ZZaa  ddoobbaarr  pprroocceess  hhaarrmmoonniizzaacciijjee,,  ppaarrllaammeenntt  mmoorraa  iimmaattii  eeffiikkaassaann
zzaakkoonnooddaavvnnii  ppoossttuuppaakk  kkoojjiimm  ssee  mmoo`̀ee  bbrrzzoo,,  aallii  ii  kkvvaalliitteettnnoo
sspprroovvooddiittii  hhaarrmmoonniizzaacciijjaa  ii  pprriillaaggooddiittii  nnaacciioonnaallnnoo  zzaakkoonnooddaavvssttvvoo
zzaakkoonnooddaavvssttvvuu  EEUU

Jo`ica  Veli{~ek
fo
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Sve zemlje zapadnog Balkana veza-
le su svoju "sudbinu" za perspektivu

~lanstva u Evropskoj uniji. Crna Gora
u rukama ima prvi va`an dokument u
slo`enom nizu ugovornih odnosa sa
Evropskom unijom. Ovih dana i Srbija
je parafirala Sporazum o stabilizaciji i
pridru`ivanju (SSP), tako da je Bosna
jo{ jedina zemlja zapadnog Balkana
koja ~eka na ovaj korak. Me|utim,
put od ovog Sporazuma do ~lanstva je
dug i ono {to ga karakteri{e je neujed-
na~en tempo reformi i prilago|avanja,
ali i raspolo`enja kroz koje zemlja
potencijalni kandidat i kandidat prolazi
tokom integrisanja u Uniju. 

Nije neka novost da Evropljani
danas nijesu raspolo`eni za dalje
pro{irenje. Onima koji prate evropske
prilike, jasno je da je Evropska
komisija sve vi{e usamljena u
odlu~nom zagovaranju pro{irenja, dok
su politi~ari zemalja ~lanica, pa ~ak i
evropski parlamentarci, sve oprezniji u
tom smislu. Oni najvi{e vode ra~una
o mi{ljenju svog bira~kog tijela koje je
sve manje "odu{evljeno" daljim {iren-
jem Unije, naro~ito nakon problema
koje neke nove dr`ave ~lanice prave
pri dono{enju odluka na evropskom
nivou. A i "slu~aj" Bugarske i Rumu-
nije i posljedica njihove (ne)pripreml-
jenosti za obaveze koje proisti~u iz

~lanstva, sigurno je lekcija iz koje }e
Unija izvu}i neke pouke. 

Ve}ina istra`ivanja, ipak, po-
kazuje da pro{irenje ima pozitivnih
efekata na kulturnu raznovrsnost, mir
i stabilnost na kontinentu, demokrati-
ju, te na ja~anje uloge Unije na
me|unarodnoj sceni. Me|utim,
Evropljane vi{e brinu ekonomski
parametri i ~injenica da se mnogi
proizvodni kapaciteti prebacuju u
dr`ave koje su nove ~lanice i koje
imaju jeftiniju radnu snagu, pa su
o~ekivanja da }e ve}i broj radnika
zapo{ljenje tra`iti u novim. Sve ovo
uti~e na smanjenu podr{ku daljem
pro{irenju. Zemlje zapadnog Balkana
svakako imaju obe}anu evropsku per-
spektivu, me|utim, ukoliko je ta per-
spektiva na (pre)dugom stapu, enlar-

gement fatigue mo`e kreirati zamor i
u zemljama kandidatima i potencijal-
nim kandidatima od sprovo|enja
reformi, i dati priliku konzervativnim
politi~kim akterima da opet stupe na
scenu. 

I nije rije~ isklju~ivo o samom
~lanstvu, ve} i o fazama pribli`avan-
ja Uniji. Ove faze se karakteri{u
odre|enom finansijskom podr{kom
dr`avama kandidatima i potencijal-
nim kandidatima. Ipak, osim po-
liti~kih, ~lanstvo zahtijeva i ispunja-
vanje ekonomskih kriterijuma, a kad
imamo u vidu da sve zemlje
zapadnog Balkana puno zaostaju u
finansijskom smislu za evropskim
prosjekom, jasno je da im je potreb-
na zna~ajna finansijska podr{ka. Tako
da bi mo`da bilo efektnije smanjiti

ZZeemmlljjee  zzaappaaddnnoogg  BBaallkkaannaa  ssvvaakkaakkoo  iimmaajjuu  oobbee}}aannuu  eevvrrooppsskkuu  ppeerr-
ssppeekkttiivvuu,,  mmee||uuttiimm,,  uukkoolliikkoo  jjee  ttaa  ppeerrssppeekkttiivvaa  nnaa  ((pprree))dduuggoomm  ssttaappuu,,
eennllaarrggeemmeenntt  ffaattiigguuee  mmoo`̀ee  kkrreeiirraattii  zzaammoorr  ii  uu  zzeemmlljjaammaa  kkaannddiiddaattiimmaa
ii  ppootteenncciijjaallnniimm  kkaannddiiddaattiimmaa  oodd  sspprroovvoo||eennjjaa  rreeffoorrmmii,,  ii  ddaattii  pprriilliikkuu
kkoonnzzeerrvvaattiivvnniimm  ppoolliittii~~kkiimm  aakktteerriimmaa  ddaa  ooppeett  ssttuuppee  nnaa  sscceennuu

P O L I T I K A   P R O [ I R E N J A   I   N J E N   U T I C A J   N A   R E F O R M S K E   P R O C E S E   U   Z E M L J A M A
Z A P A D N O G   B A L K A N A

Zarazni  zamor

Pi{e:  Maja  Vuja{kovi}

Promjena u politici pro{irenja EU se osjetila prvi put u strategiji pro{irenja iz
2006. godine. Tada je ~lanstvo u Uniji (nakon isklju~ivog insistiranja na

uspje{noj politici uslovljavanja) po~elo da se vezuje i za konsolidaciju i apsor-
pcione kapacitete. Neodlu~nost Unije po pitanju pro{irenja nije ni u njenom,
ni u interesu zemalja zapadnog Balkana, jer bi Unija izgubila neosporne koristi
pro{irenja, a zemlje zapadnog Balkana reformsku dinamiku. Mnogi smatraju da
je nedostatak podr{ke za dalje pro{irenje rezultat neuspjeha Unije da jasno
komunicira svojim gra|anima o koristima pro{irenja, ali i rezultat manipulisan-
ja posljedicama pro{irenja od strane politi~ara u zemljama ~lanicama, a sve u
cilju nala`enja izgovora za sopstvene ekonomske probleme.

Obe}anje iz Soluna ostaje na snazi. Okolnosti za njegovo ispunjenje su se
mo`da promijenile i na jednoj i na drugoj strani (u odnosu na 2003. godinu),
ali posve}enost cilju nije sporna. U momentima kada nam se Unija u~ini
previ{e neodlu~nom, korisno je pogledati kartu Evrope. Posmatrano sa
stanovi{ta fizi~ke geografije, zapadni Balkan je u Uniji.  Ostaje nam samo da
insistiramo na obe}anoj perspektivi i radimo na formalizaciji tog polo`aja.

SSVVEE    VVII[[EE    UUSSLLOOVVAA    ZZAA    ^̂LLAANNSSTTVVOO
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veliku razliku izme|u zemlja potenci-
jalnih kandidata, kandidata i novih
~lanica. 

Dobar primjer je pore|enje
situacije u kojoj se nalaze Bugarska i
Srbija i koje imaju pribli`no isti broj
stanovnika. Bugarska je iz raznih pro-
grama (PHARE, ISPA, SAPARD)
tokom 2006. godine, dobila pola
milijarde eura pomo}i, dok je Srbija,
kao zemlja potencijalni kandidat,
dobila 160 miliona eura. Ova razlika
}e do 2009. godine biti jo{
drasti~nija, jer }e Bugarska kao ~lan-
ica dobiti 1.6 milijardi eura. Srbija }e
u najboljem slu~aju ostati na istom
nivou finansijske podr{ke. IPA, novi
instrument finansijske podr{ke koji }e
zamijeniti postoje}e PHARE, ISPA,
SAPARD i CARDS, ne}e ubla`iti ovaj
problem. Ovo tvrdimo jer se i dalje
pravi velika razlika izme|u zemalja
potencijalnih kandidata koje imaju
pravo na kori{}enje sredstava iz samo
dvije (od ukupno pet) komponente
programa na koje imaju pravo zeml-
je kandidati. Dominantno obra-
zlo`enje koje Unija ima za ovakav
pristup da zemlje potencijalni kandi-
dati nijesu u dovoljnoj mjeri razvile
svoje administrativne kapacitete da bi
mogle da upravljaju sredstvima za
ostale tri komponente, te{ko da je
prihvatljivo kada je u pitanju
pore|enje administrativnih kapaciteta

dviju pomenutih dr`ava. 
Jasna evropska perspektiva

zemalja zapadnog Balkana nije
sporna, ali je i dinamika pribli`avanja
~lanstvu bitna. To je veoma bitno u

dugom, a u reformskom smislu
najzahtjevnijem periodu - izme|u
potpisivanja SSP-a i ~lanstva. Ovaj
period po pravilu karakteri{e pad
podr{ke javnog mnjenja evropskim
integracijama, a tada postoji opasnost
da, ukoliko gra|ani zemalja kandida-
ta i potencijalnih kandidata osjete da
~lanstvo njihovih zemalja ne zavisi
samo od dobro obavljenog "doma}eg
zadatka" ve} i od procesa na koje
ove zemlje nemaju uticaj (kakvi su
enlargement fatigue,, mogu}nost
odr`avanja referenduma u pojedinim
~lanicama o budu}im pro{irenjima,
integrativni kapaciteti Unije, nedefin-
isanje datuma otpo~injanja pregovora
o ~lanstvu), mo`e se stvoriti osje}aj
nemo}i i neizvjesnosti, a tada bi
oslabio neophodan pritisak javnog
mnjenja na nacionalne vlade da
sprovode reforme. To je prili~no
opasno, naro~ito kada su reforme u
ovim zemljama gotovo isklju~ivo
vo|enje evropskom perspektivom.  

Tako|e, i naro~ito kad su zemlje
zapadnog Balkana u pitanju, istorija
odnosa sa Evropskom unijom
devedesetih godina pro{log vijeka nije
kod svih gra|ana percipirana kao
dobra. Unija je u brojnim prilikama
propustila da reaguje dovoljno efikas-
no u regionu ili su nametnuta rje{enja
politi~kih problema bila nevoljno pri-
hva}ena. Danas se ~lanstvo u Uniji
do`ivljava kao garancija boljeg `ivota i
pravne dr`ave, ali da bi se intenzivi-
rale reforme, to ~lanstvo mora biti izv-
jesno i svaki napredak nagra|en.
Pominjanje npr. "privilegovanog part-
nerstva" kao alternative punopravnom
~lanstvu izazvalo je burno nezado-
voljstvo u Turskoj, naro~ito nakon
zaista duge istorije ugovornih odnosa
ove zemlje sa Unijom. I ne toliko zbog
odlaganja ~lanstva, koliko zbog
osje}anja iznevjerenosti i `rtve nekih
drugih procesa koji se de{avaju u
Uniji, a ti~u se evropske perspektive

Turske. U pojedinim evropskim kru-
govima smatraju da bi mnogo bolje
rje{enje od "privilegovanog partnerstva"
bilo "mla|e ~lanstvo" koje bi bilo neka
vrsta prelaznog statusa, a koje bi poli-
ti~arima i gra|anima zemlje kandidata
pru`io osje}aj da su prihva}eni od
strane EU, i da (u zavisnosti od ispun-
jenja kriterijuma) ne moraju da brinu
da li }e im na kraju procesa ~lanstvo
biti omogu}eno. S druge strane, istra-
`ivanja pokazuju da uporno insistiran-
je Unije na reformama i pritisak na
nacionalne vlade nije negativno per-
cipiran, ve} naprotiv, pravni poredak i
postizanje standarda dobijaju na kred-
ibilitetu ukoliko su bazirani isklju~ivo
na napretku koji pojedina zemlja ost-
varuje na evropskom putu.

Autorka  zavr{ava  postdiplomske
evropske  studije  na  Fakultetu
politi~kih  nauka  u  Beogradu  i  sarad-
nica  je  CGO-aa.  Poha|ala  je  III  gene-
raciju  [kole  evropskih  integracija

DDaannaass  ssee  ~~llaannssttvvoo  uu  UUnniijjii  ddoo`̀iivvlljjaavvaa  kkaaoo  ggaarraanncciijjaa  bboolljjeegg  `̀iivvoottaa  ii
pprraavvnnee  ddrr`̀aavvee,,  aallii  ddaa  bbii  ssee  iinntteennzziivviirraallee  rreeffoorrmmee,,  ttoo  ~~llaannssttvvoo  mmoorraa
bbiittii  iizzvvjjeessnnoo  ii  ssvvaakkii  nnaapprreeddaakk  nnaaggrraa||eenn
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Jedan od procesa koji je svojevre-meno preporu~en svim isto~no-
evropskim zemljama na putu ka EU,
pa razumije se i Crnoj Gori, svakako
je lustracija. Iako se EU nikada nije
bavila pitanjima lustracije, nesumn-
jivo je da je niz preporuka i rezolu-
cija Savjeta Evrope prihvatala kao
svoju tekovinu i ne{to {to se
podrazumijeva na putu ka
demokratizaciji jednog dru{tva.
Nakon {to su lustraciju sprovele
nekoliko evropskih zemalja, u Crnoj
Gori je Liberalna partija procesuirala
prijedlog tog zakona koji jo{ ~eka da
bude uvr{ten u dnevni red
Skup{tine.

Parlamentarna Skup{tina Savjeta
Evrope (PS SE) usvojila je
1996.godine Rezoluciju br. 1096,
kojom se preporu~uje lustracija i
istovremeno upozorava da bi
izostanak ovog procesa mogao
dovesti do ponovnog nasilja i
kr{enja ljudskih prava. S tim  vezi,
2006.godine usvojena je i Rezolucija
br. 1481 kojom se osu|uju zlo~ini
koji su po~injeni u totalitarnom
komunisti~kom re`imu. U tom kon-
tekstu va`no je napomenuti i
Preporuku 13 (koja je usvojena
2000.godine)  o evropskoj politici

pristupa arhivama. Paralelno sa
Rezolucijom 1481, PS SE je usvojila
Preporuku za Komitet ministara
zemalja ~lanica, u kojoj se izra`ava
potreba : "...da se uspostavi odbor
sastavljen od nezavisnih stru~njaka
za istra`ivanje tih nedjela; da done-
su zvani~nu deklaraciju o njihovoj
me|unarodnoj osudi i o saosje}anju
sa `rtvama; da pokrenu kampanju
ja~anja svijesti o po~injenim
zlo~inima; da revidiraju nacionalno
zakonodavstvo kako bi se ono
uskladilo sa pomenutom pre-
porukom o evropskoj politici pristu-
pa arhivama; da se pokrene kam-
panja ja~anja svijesti o zlo~inima
po~injenim u ime komunisti~ke ide-
ologije u {ta valja uklju~iti i reviziju
{kolskih knjiga...".

[to je zapravo lustracija? 
Sam termin je latinskog pori-

jekla, a u politi~koj upotrebi
po~etkom devedesetih je definisan
kao "uklanjanje oponenata
demokratije i onih koji su kr{ili ljud-

ska prava u biv{em re`imu". Danas
se pod tim pojmom podrazumijeva
pro~i{}avanje institucija vlasti i
javnih slu`bi od ~lanova elite i
saradnika biv{ih totalitarnih re`ima.
Lustracija je, dakle, va`an dio {ireg
procesa suo~avanja sa naslje|em
pro{losti i diskontinuiteta sa poli-
tikom nedemokratskog re`ima. 

Zasluga za o`ivljavanje upotrebe
pojma lustracija pripada
~ehoslova~kom parlamentu koji je u

martu 1991. godine razmatrao
izvje{taj svoje komisije, osnovane sa
zadatkom da utvrdi da li su ~lanovi
parlamenta bili saradnici slu`be
dr`avne bezbjednosti biv{eg re`ima.
Ina~e, novija istorija lustracije je
bogata, a nju su pod drugim
imenom primjenjivale poslije
Drugog svjetskog rata: Francuska
(epuration); Italija (defa{izacija) i
Njema~ka (denacifikacija).

Lustracija se obi~no preduzima
na osnovu zakona. Me|utim, poje-
dine zemlje su pitanje lustracije ure-
dile zakonima o otvaranju dosijea
biv{ih tajnih policija, ali i nekim
administrativnim aktima - propisi-
vanjem uslova za sticanje dr`avl-
janstva, ili na osnovu nekih drugih
mjera.

Prvi Zakon o lustraciji nakon
pada Berlinskog zida, odnosno
komunizma je usvojio ~e{ki parla-
ment 1991. godine. Njime je svakoj
osobi za "koju postoji sumnja" da je
vezana za tajnu policiju i diktatorski

re`im bilo zabranjeno da obavlja
javnu funkciju. 

U Slova~koj je svaka osoba koja
je `eljela da se kandiduje za neku
javnu funkciju, prema Zakonu o lus-
traciji, dobila mogu}nost da napi{e
izjavu o eventualnoj saradnji sa
komunisti~kim re`imom. Izjave su
kasnije provjeravane i ukoliko se ne
poka`u istinitim, osobe su izvo|ene
pred sud. 

Takvo zakonsko rje{enje je bilo

SSEE  pprreeppoorruu~~uujjee  ddaa  ssee  uussppoossttaavvii  ooddbboorr  ssaassttaavvlljjeenn  oodd  nneezzaavviissnniihh
ssttrruu~~nnjjaakkaa  zzaa  iissttrraa`̀iivvaannjjee  ttiihh  nneeddjjeellaa,,  ddaa  ssee  ddoonneessee  zzvvaannii~~nnaa
ddeekkllaarraacciijjaa  oo  nnjjiihhoovvoojj  mmee||uunnaarrooddnnoojj  oossuuddii  ii  oo  ssaaoossjjee}}aannjjuu  ssaa  `̀rrttvvaa-
mmaa,,  ddaa  ssee  ppookkrreennee  kkaammppaannjjaa  jjaa~~aannjjaa  ssvviijjeessttii  oo  ppoo~~iinnjjeenniimm
zzlloo~~iinniimmaa......

N E K E   P R E P O R U K E   S A V J E T A   E V R O P E   V A ` N E   I   Z A   P R O C E S   P R I S T U P A N J A
E V R O P S K O J   U N I J I

II  lluussttrraacciijjaa nnaa  ppuuttuu  ddoo  EEUU??

Pi{e:  Emil  Krije{torac
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definisano i u Poljskoj. Me|utim, i u
~e{koj, Slova~koj i kasnije i u
Poljskoj, bilo je poku{aja politizaci-
je, odnosno zloupotreba pri procesu
lustracije. Tako se svojevremeno u
javnosti pojavio navodni spisak
"saradnika" na kome su bila i imena
VVaaccllaavvaa  HHaavveellaa i LLeecchh  WWaalleessee.

Kasnije je utvr|eno da je bila rije~ o
namjernoj podvali i manipulaciji radi
politi~ke diskreditacije pomenutih. 

U Albaniji je sprovedena lus-
tracija koja je bila izuzetno ispoliti-
zovana. Zakon je done{en u vrijeme
predizborne kampanje, a njime su
bili obuhva}eni gotovo svi kandidati
Socijalisti~ke partije zato {to su
nekada bili komunisti, ali ne i
u~esnici vlasti u biv{em re`imu. 

Lustracija je izvr{ena nakon
pada komunizma i u biv{oj Isto~noj
Njema~koj. Svi za koje se u istrazi
dokazalo da su bili povezani sa
tajnim slu`bama i zlodjelima komu-

nisti~ke partije, dobijali su papir na
kojem je pisalo sve o njihovoj
pro{losti. Taj papir su bili du`ni
predo~iti poslodavcu koji je na
osnovu njega odlu~ivao o eventual-
nom zapo{ljavanju. 

U Bugarskoj i Ma|arskoj lus-
tracija je bila neuporedivo bla`a. 

Lustracija kao proces protiv
kr{itelja ljudskih prava bi u Crnoj
Gori i zemljama biv{e Jugoslavije
morala obuhvatiti (pored komu-
nisti~kog perioda) i sve one koji su
se ogrije{ili o ljudska prava u toku
rata, kao i medije koji su znatno
doprinijeli rasplamsavanju mr`nje.
Me|utim, ona je izostala. U
Hrvatskoj je obavljena neka vrsta
lustracije u vrijeme FFrraannjjee  TTuu||mmaannaa
i HDZ-a na vlasti, ali se ona vi{e
mo`e poistovjetiti sa ~istkom i to
samo onih koji su bili partijski i
nacionalno nepodobni. Ina~e, u
Hrvatskoj se u dva navrata razma-

trao sami tekst zakona, ali i 1998.
godine i 1999. godine prijedlog nije
dobio potrebnu ve}inu Sabora. U
BiH je lustracija tako|e predstavljala
~istku, a {to se ti~e lustracije vezane
za posljednje ratne doga|aje, pitan-
je je i ko bi sproveo pomenutu lus-
traciju obzirom da su na vlasti one
stranke (a ~esto i ljudi) koji su 1991.
godine osvojili vlast i vodili zemlju
kroz ratna de{avanja. 

U Srbiji je u julu 2003. godine
usvojen Zakon o odgovornosti za
kr{enje ljudskih prava, prema kojem
}e se u narednih deset godina prov-
jeravati da li su kandidati za
istaknute funkcije kr{ili ljudska prava
od 1976. do 2003. godine. Zakon
se ne odnosi samo na funkcionere,
ve} je formirana i komisija koja }e
imati uvid u spise Bezbjednosne
informativne agencije i spise slu`bi
koje su obavljale istu funkciju prije
njenog uspostavljanja. Po zakonskim
rje{enjima, ako se utvrdi da je neko
ko pretenduje na neku funkciju
kr{io ljudska prava drugih, Komisija
}e ga obavijestiti o nalazima, a on
ima pravo `albe. Ukoliko osoba
odbije da sama povu~e kandidaturu,
podaci o njoj }e se dati javnosti na
uvid. 

Najpoznatiji predstavnik opone-
nata lustracije TTiinnaa  RRoosseemmbbeerrgg  koja
je izu~avala ovaj proces nagla{ava:
"Zbog toga {to lustracija kr{i prava
ljudi i ka`njava ljude, nekada i samo
zato {to se njihova imena pojave na
nekim listama koje mogu, ali i ne
moraju biti ta~ne, vjerujem da nije
korisno kroz lustraciju graditi
demokratiju...". Kao najbolji metod
no{enja sa pro{lo{}u, ona
preporu~uje zakon i sud: "Ukoliko
su procesi pred sudom ura|eni na
korektan na~in, oni mogu biti od
velike pomo}i za sve `rtve pro{losti,
a tako|e mogu doprinijeti i izgrad-
nji demokratskog dru{tva".

AAuuttoorr  jjee  ppoollaazznniikk  IIVV  ggeenneerraacciijjee
[[kkoollee  eevvrrooppsskkiihh  iinntteeggrraacciijjaa  ii  vviissookkii
ffuunnkkcciioonneerr  NNaarrooddnnee  ssttrraannkkee

ZZaasslluuggaa  zzaa  oo`̀iivvlljjaavvaannjjee  uuppoottrreebbee  ppoojjmmaa  lluussttrraacciijjaa  pprriippaaddaa  ~~eehhoosslloo-
vvaa~~kkoomm  ppaarrllaammeennttuu  kkoojjii  jjee  uu  mmaarrttuu  11999911..  ggooddiinnee  rraazzmmaattrraaoo
iizzvvjjee{{ttaajj  ssvvoojjee  kkoommiissiijjee,,  oossnnoovvaannee  ssaa  zzaaddaattkkoomm  ddaa  uuttvvrrddii  ddaa  llii  ssuu
~~llaannoovvii  ppaarrllaammeennttaa  bbiillii  ssaarraaddnniiccii  sslluu`̀bbee  ddrr`̀aavvnnee  bbeezzbbjjeeddnnoossttii
bbiivv{{eegg  rree`̀iimmaa

Uisto~noj Evropi je na desetine gra|ana obuhva}eno procesom lustracije,
me|utim mnogi i nepravedno.
Recimo, u Litvaniji je Parlament smijenio predsjednika Rolandasa  Paksasa

zbog optu`be da je imao veze sa KGB-om, jer je navodno u sovjetsko vrijeme
bio pilot na aero mitinzima. Litvanska premijerka Kazimira  Prunskiene je 1992.
godine bila osu|ena kao neko ko je sara|ivao sa KGB-om, ali poslije `albe na
presudu, dobila je spor i vratila se politici. Sada je ministarka poljoprivrede.
Ve} smo spomenuli slu~aj Lech Walesa kojeg su optu`ili bra}a Kaczynsky, ali
je on kona~no dobio spor poslije vi{e sudskih postupaka kojim je progla{en
"~istim". Ve}ina funkcionera Solidarnosti se i dalje bore da doka`u svoju nevi-
nost. Bugarski predsjednik Georgi  Parvanov je priznao da je napisao recenziju
knjige ~iji je autor bio komunisti~ki agent, ali je zaklju~eno da Parvanov nika-
da nije bio saradnik tajne policije. 

Nekada{nji Poljski premijer Josef  Oleksy je morao podnijeti ostavku 1995.
godine, jer je optu`en da je bio dou{nik ruske obavje{tajne slu`be i nakon `albe
je ponovo izgubio spor. Jedna od popularnih rumunskih politi~arki Mona  Monca
priznala je da je sedamdesetih {pijunirala strane studente dok je bila univerzitet-
ski profesor i to je ko{talo parlamentarne funkcije. Naravno, proces nije zaobi{ao
ni crkvene velikodostojnike, me|u kojima su najvi{u medijsku pa`nju izazvali
slu~ajevi rumunskog patrijarha Teoktista i Poljskog nadbiskupa Wielgusa. 

GGGGRRRREEEE[[[[KKKKEEEE    IIIISSSSTTTTOOOO^̂̂̂NNNNEEEE    EEEEVVVVRRRROOOOPPPPEEEE
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Za{to  `elim  da  budem
gra|an in   Ev rope?

Evropska unija danas je tema o
kojoj }e sve politi~ke strukture

iskazati svoj pozitivan odnos. Od onih
koje su devedesetih smatrale da su
evropske vrijednosti mantra zapadnih
elita koje su se urotile protiv prava da
dr`avu jugoslovenskih naroda
sa~uvaju silom u tada{njim granicama,
do onih koje, na `alost, ni danas ne
priznaju proma{enost takvog projekta
nego lamentiraju {to on nije ostvaren
bez obzira na sve njegove posljedice.
Rijetki su devedesetih tra`ili evropske
vrijednosti kao jedini cilj transforma-
cije onda{njeg dr`avnog ustrojstva. 

Nakon vi{e od jedne decenije
sazrele su snage koje neupitno `ele
izgraditi vrijednosti koje }e nam
omogu}iti da postanemo dio ujedin-
jene Evrope. Njih ima, na sre}u Crne
Gore i u vlasti i u opoziciji, pojedin-
im medijima, nevladinim organizaci-
jama. Ispitivanja javnog mnjenja ve}
vi{e godina potvr|uju nesporno
htjenje gra|ana Crne Gore da budu
dio evropskih integracija. 

Na`alost, jo{ uvijek je dobar dio
gra|ana nedovoljno informisan o
tome {ta je zapravo Evropska unija.
Mnogi je vide kao obe}anu zemlju za
rje{avanje te{kih socijalnih problema.
Obaveza je u ovom procesu pristupi-
ti dodatnoj edukaciji i informisanju.
Napori nevladinog sektora s pravom

se mogu ista}i kao pozitivan primjer
dobro realizovanih projekata. ^ita-
njem EIC Biltena mnogo puta sam
pribilje`io nove informacije koje }e
mi olak{ati dodatno shvatanje samog
procesa integracije i iskustava koje su
drugi imali.

Da li postoji realna alternativa
pristupanju EU koja bi nam pomogla
da br`e i lak{e do|emo do ciljeva -
vladavina prava, tr`i{na ekonomija,
po{tovanje ljudskih prava, dalji razvoj
demokratije..... Odgovor je NE.
Ukoliko `elimo u crnogorsko dru{tvo
dodatno ugra|ivati sve vrijednosti
koje danas poznaje razvijena Evropa
na{ jedini ispravan put je nastavak i

inteziviranje evropskih zadataka. 
Preduslovi su u velikoj mjeri ost-

vareni. Obnovom nezavisnosti vratili
smo nu`ne poluge da sami od-
lu~ujemo o svojim prioritetima.
Otu`no je bilo slu{ati, tada{nju, a na
`alost i dana{nju argumentaciju onih
koji su osporavali crnogorsku nezavis-
nost. Brzo ih je, kako to obi~no biva,
vrijeme demantovalo. Crna Gora je
brzo primljena u sve najva`nije
me|unarodne organizacije, odato joj
je priznanje za politi~ku zrelost koju
je pokazala sprovo|enjem referendu-
ma. I neki evropski skeptici zamijenili
su svoju argumentaciju. Na lovorika-
ma stare slave ne mo`e se `ivjeti
dugo. Moramo no{eni pozitivim
rezultatima ubrzano nastaviti ispunja-
vanje praznina kojih svakako ima u
na{em dru{tvu.

Klju~an je crnogorski evropski
izazov dalja izgradnja institucija koje
}e zamijeniti stare navike koje su

duboko uvrije`ene i u na{oj tradiciji.
Samo jake institucije doprinije}e
br`em ostvarivanju predvi|enih
evropskih ciljeva. Izgradnja odgov-
ornosti, ne samo u okviru politi~kih
elita nego i u drugim segmentima
dru{tva, medijskoj sferi, nevladinim
organizacijama utvrdi}e temelje na
kojima }e se graditi crnogorska evrop-
ska ku}a. U utakmici evropskih inte-
gracija moramo se br`e mijenjati -
oni koji tempo tog procesa ne mogu
pratiti moraju svoja mjesta ustupati
mla|ima i br`ima. Nu`no je iz faze
kritizerstva po svaku cijenu da
pre|emo u fazu argumentovane kri-
tike sa konkretnim rje{enjima. Kritika

je uvijek dobrodo{la jer }e podsta}i
dodatan rad, ali kritizerstvo po cijenu
privla~enja sitnih politi~kih ili nekih
drugih poena vrati}e se kao
bumerang cijelom dru{tvu. Ne posto-
je idealni uslovi, ljudi ili situacije pos-
toje samo realne mogu}nosti koje
morate iskoristiti. 

Moramo zajedni~ki raditi da
pored ekonomske i politi~ke tranzici-
je na ~ijem smo kraju,  doprinesemo
ubrzanoj mentalnoj tranziciji crnogor-
skog dru{tva. Ne mo`emo vi{e dr`avu
shvatati kao nekoga ko mo`e da rije{i
sve na{e probleme. Sudbinu moramo
uzeti u svoje ruke, raditi na sebi, sti-
canju novih znanja i specijalizaciji u
razli~itim oblastima. Dr`ava je tu da
stvori jednake uslove za sve i to je
njen veliki izazov. Jednakost pred
insitucijama, osje}aj da je pravda brza
i uvijek dosti`na ideali su koje
moramo ubrzano osvajati. Sa starim
navikama ne mo`emo prihvatati nove

Pi{e:  Ra{ko  Konjevi}

UUkkoolliikkoo  `̀eelliimmoo  uu  ccrrnnooggoorrsskkoo  ddrruu{{ttvvoo  ddooddaattnnoo  uuggrraa||iivvaattii  ssvvee  vvrriijjeedd-
nnoossttii  kkoojjee  ddaannaass  ppoozznnaajjee  rraazzvviijjeennaa  EEvvrrooppaa  nnaa{{  jjeeddiinnii  iisspprraavvaann  ppuutt  jjee
nnaassttaavvaakk  ii  iinntteezziivviirraannjjee  eevvrrooppsskkiihh  zzaaddaattaakkaa



19E IC b i l t en   N o  26

nov embar   2 0 0 7 .   I z   mog   ug l a

vrijednosti. 
Crna Gora neumitno pravi korake

na svom evropskom putu. Pravi i
gre{ke. Ali, i one su sastavni dio
predanog rada. ~ekaju nas pitanja
kojima trebamo posvetiti posebnu
pa`nju. Problemi korupcije, kriminala
i postojanja "trulih dasaka" u sudstvu
izazovi su koji su prisutni i u drugim
dr`avama, ali spremnost za njihovo
rje{avanje mora biti ja~e izra`ena.
Standarde u tim oblastima moramo
ubrzano prihvatati jer }e u protivnom
predstavljati nepremostiv balast koji
}e ugroziti generacije koje dolaze.
Nezavisno sudstvo nije mjera ove ili
one vlasti i opozicije - to je cilj
svakog demokratskog dru{tva i borba
za te vrijednosti nikada ne}e prestati.

Za{to `elimo Crnu Goru u Ev-
ropskoj uniji? @elimo je prevashodno
jer vjerujemo u bolju budu}nost za
sebe, svoje porodice, prijatelje.....
@elimo je jer smo uvjereni da
crnogorsko dru{tvo mo`e i zaslu`uje
da postane dio ujedinjene Evrope.
@elimo je jer ho}emo da svaki
gra|anin Crne Gore, gra|anin Herceg
Novog, Pljevalja, Bijelog Polja ili
Plava, mo`e s ponosom da se osje}a
gra|aninom Evrope. Nije to lak put.
Ali je svakako jedino ispravan. Na
njemu nas o~ekuje dosta promjena.
Stasavaju generacije mladih ljudi
neoptere}enih reliktima pro{losti koji
su spremni za svoju Crnu Goru ulo`iti
znanja i zalaganje da joj pomognu da

izgradi dru{tvo vladavine prava i
demokratskih i evropskih vrijednosti.
Ako se vratimo na pomenute de-
vedesete - sjeti}emo se ratnih povika,
u`arene mase i nacionalisti~kih trven-
ja. Tada nam je ideja evropskog
jedinstva djelovala neostvarivo. Zbog
gre{aka iz zadnje decenije pro{loga
vijeka danas jo{ pla}amo ka{njenje na
putu pridru`ivanja. 

Ja~anjem administrativnih kapaci-
tata, profesionalizacijom i anga`manom
mla|ih obrazovanih ljudi oja~a}emo
institucije i spremnije do~ekati naredne
izazove koji nas o~ekuju. Moraju se sve

dru{tvene strukture dodatno otvoriti za
sposobne ljude koji dr`avu Crnu Goru
do`ivljavaju svojom i u njoj vide svoju
budu}nost. 

Ne smijemo pribli`avanje EU
shvatati samo kao {ansu da lak{e
otputujemo u neku od evropskih
metropola nego vi{e kao izazov da
~lanstvom ostvarimo {ansu da
crnogorski ekonomista, pravnik ili
politikolog budu ravnopravni sudioni-
ci evropskog tr`i{ta i najbolji repre-
zent svoje dr`ave rade}i u evropskim
intitucijama i velikim kompanijama.
Tako }e najbolje Crna Gora pokazati

svoje mogu}nosti. 
Sa Evropom u Crnoj Gori do}i}e

jo{ novih investitora, novih radnih
mjesta i novih {ansi za br`i napredak.
Biti gra|anin Evrope neka nam bude
ideja vodilja u narednom peto-
godi{njem periodu. Tada s pravom
o~ekujemo da dru{tvene elite ispo-
stave ra~un ukazanog im povjerenja i
dovedu do obe}anih vrijednosti i
standarda koji }e zna~iti da smo
postali dio porodice evropskih naroda
i dr`ava.

Prisje}am se jednog doga|aja
ljeta 2006. godine. Ulazim u jednu
va{ingtonsku knji`aru u namjeri da
kupim poklon mojim doma}inima
tokom ve~ere koja se prire|uje
polaznicima "visitors" programa.
Vrelina koja je tih dana prekrila
Va{ington ~ini me dodatno nervoznim
{to sam zaboravio spremljenu pub-
likaciju o Crnoj Gori. U`urbano
nalazim naslove koji su posve}eni
evropskim dr`avama i gradovima.
Prag, ~e{ka, Dubrovnik, Hrvatska,
Milano, Rim, Italija, re|aju se slike.
Na dnu police ugledah knjigu -
Montenegro. Kupujem izdanje raz-
gledaju}i predivne slike Boke Kotorske
ponosan {to }u svojim ameri~kim
doma}inima objasniti rije~ju i slikama
novu ~lanicu Ujedinjenih nacija.

Taj ponos koji sam osje}ao to
ve~e pamti}u dugo. Upravo kao i dan
kada smo obnovili nezavisnost i onaj
kada }emo s ponosom isticati da je
na{a Crna Gora, puna svojih protivu-
rje~nosti, ostvarila svoj drugi veliki cilj
- ~lanstvo u Evropskoj uniji.

Autor  je  polaznik  I  generacije
[kole  evropskih  integracija,  ~lan
Predsjedni{tva  Socijaldemokratske  pa-
rtije  Crne  Gore  i  asistent  na  predme-
tu  Osnovi  menad`mentu  na  Fakultetu
za  poslovne  studije  Univerziteta
Mediteran  u  Podgorici.

PPrroobblleemmii  kkoorruuppcciijjee,,  kkrriimmiinnaallaa  ii  ppoossttoojjaannjjaa  ""ttrruulliihh  ddaassaakkaa""  uu  ssuuddssttvvuu
iizzaazzoovvii  ssuu  kkoojjii  ssuu  pprriissuuttnnii  ii  uu  ddrruuggiimm  ddrr`̀aavvaammaa,,  aallii  sspprreemmnnoosstt  zzaa
nnjjiihhoovvoo  rrjjee{{aavvaannjjee  mmoorraa  bbiittii  jjaa~~ee  iizzrraa`̀eennaa..  SSttaannddaarrddee  uu  ttiimm  oobbllaass-
ttiimmaa  mmoorraammoo  uubbrrzzaannoo  pprriihhvvaattaattii  jjeerr  }}ee  uu  pprroottiivvnnoomm  pprreeddssttaavvlljjaattii
nneepprreemmoossttiivv  bbaallaasstt  kkoojjii  }}ee  uuggrroozziittii  ggeenneerraacciijjee  kkoojjee  ddoollaazzee
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Evropska komisija (EK) je najavila
politi~ki program za sljede}u god-

inu koji }e biti usmjeren prije svega
na pitanja rasta i zapo{ljavanja, kli-
matskih promjena, energije i migraci-
ja, ~ime se potvr|uje odlu~nost EK da
se pozabavi problemima izvan uskog
okvira institucionalnih reformi. 

Ovim programom se defini{u
strate{ki prioriteti izvr{nog tijela EU za
2008. godinu  i, prema rije~ima pred-
sjednika EK Jose  Manuela  Barrosa,
klju~ni cilj je da se "oja~a Evropska
pozicija u kontekstu globalizacije".
Ovo se posebno odnosi na ulaganja u
ljudske resurse, rast i zapo{ljavanje,
energetsku sigurnost, borbu protiv kli-
matskih promjena i aktivniju saradnju
u borbi protiv kriminala i terorizma.

"Komisija }e raditi na ostvarivan-
ju rezultata koji su u interesu gra|ana
i dokaza}emo da je Evropa u perio-
du globalizacije va`nija nego ikad",
rekao je Barroso.

Nova strategija Evropske komisije
je odraz insistiranja vi{e evropskih
lidera na neformalnom sastanku
{efova dr`ava i vlada EU ovog mjese-
ca u Lisabonu da se EU mora usred-
srediti na pitanja koja prevazilaze uski
okvir institucionalnih reformi, a koja
su u nekoliko godina zanemarivana
upravo zbog nedostatka konsenzusa
po ovom pitanju. 

Premijer Velike Britanije Gordon
Brown je pozvao Evropu da "...ostavi
za sobom diskusije o institucionalnom
poretku i pozabavi se problemima
koje donosi globalizacija". 

O~ekuje se da }e lideri EU pot-
pisati deklaraciju na sljede}em samitu
13. decembra, a njome }e se postavi-
ti osnove za ovu promjenu politi~kog
kursa. To im ostavlja manje od dva
mjeseca da postignu dogovor o strate-
giji koja }e predstavljati sveevropski
odgovor na izazove globalizacije,

uklju~uju}i sve sna`niju konkurentnost
Kine na svjetskom tr`i{tu i sve ve}e
globalno zagrijavanje.

Osnova ove Deklaracije bi trebao
biti izvje{taj Evropske komisije pred-
stavljen na sastanku u Lisabonu 16.

oktobra kojim se lideri EU pozivaju
da odbace politiku protekcionizma i
da se umjesto toga posvete "upravl-
janju globalizacijom" kroz ukidanje
trgovinskih prepreka za zemlje van
EU i uspostavljanju slobodnog tr`i{ta. 

"Evropa se ne mo`e obogatiti
protekcionizmom. Protekcionizam }e
samo osiroma{iti, a ne za{titi na{e
gra|ane. Mi nijesmo naivni i nije nas
lako prevariti. Mi mo`emo i zahtije-
vamo jednake mogu}nosti za sve.
`elimo da se i druga tr`i{ta otvore za
nas", naglasio je Barroso tom pri-
likom. U izvje{taju se isti~e i da se
stranim kompanijama koje `ele da
u|u na evropsko tr`i{te ne smije

dozvoliti da "zaobi|u pravila koje
va`e za evropske kompanije na
zajedni~kom tr`i{tu".

O~ekuje se i da }e diskusija o
slobodnom tr`i{tu izazvati tenzije
izme|u Francuske i Velike Britanije

~iji se pogledi na optimalnu
otvorenost evropskog bloka prema
stranim tr`i{tima znatno razlikuju.

Dok se francuski predsjednik
Nicolas  Sarkozy zala`e za za{titu
evropskog tr`i{ta i smatra da bi te`i{te
moralo biti na principu reciprociteta
({to zna~i da bi strane kompanije
morale da po{tuju ekolo{ke i soci-
jalne standarde u Evropi), premijer
Velike Britanije Gordon Brown tra`i
od Evrope da "...promovi{e slobodno
i otvoreno tr`i{te u kome }e Evropska
unija svojim primjerom dokazati
prednosti ru{enja trgovinskih prepre-
ka i uspostaviti sistem slobodne
trgovine koji bi bio od koristi svima".

E V R O P S K A   K O M I S I J A   J E   P R I P R E M I L A   P O L I T I ^ K I   P R O G R A M   Z A   2 0 0 8 .   G O D I N U   S A
N A M J E R O M   D A   O J A ^ A   P O Z I C I J U   U N I J E   U   S V J E T S K I M   O K V I R I M A

EEUU  `̀eellii  pprrvvoo  mmjjeessttoo  nnaa  gglloobbaallnnoojj  sscceennii

CCiilljj  jjee  ddaa  ssee  oojjaa~~aa  ppoozziicciijjaa  EEUU  uu  kkoonntteekkssttuu  gglloobbaalliizzaacciijjee,,  nnaarroo~~iittoo
kkrroozz  uullaaggaannjjaa  uu  lljjuuddsskkee  rreessuurrssee,,  rraasstt  ii  zzaappoo{{lljjaavvaannjjee,,  eenneerrggeettsskkuu  ssiigg-
uurrnnoosstt,,  bboorrbbuu  pprroottiivv  kklliimmaattsskkiihh  pprroommjjeennaa  ii  aakkttiivvnniijjuu  ssaarraaddnnjjuu  uu
bboorrbbii  pprroottiivv  kkrriimmiinnaallaa  ii  tteerroorriizzmmaa
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Komentari{u}i novi politi~ki pro-
gram EK, Margot  Wallstrom, potpred-
sjednica za institucionalne odnose i
komunikacionu strategiju EK, je
dodala da "...program kombinuje ini-
cijative za unaprje|enje evropske
konkurentnosti sa interesima potro-
{a~a i gra|ana i odra`ava op{ti interes
za postizanje odr`ivog razvoja.
Programom su obuhva}eni i komu-
nikacioni prioriteti, a to je jo{ jedan
korak u naporima EK da unaprijedi
komunikaciju sa gra|anima. 

Radni program za 2008. godinu
predstavlja sveobuhvatan pristup real-
izaciji ambicija EU da odgovori na
o~ekivanja i zahtjeve gra|ana. Njime
se defini{e pristup najva`nijim iza-
zovima dana{njice -  rastu, zapo{lja-
vanju, klimatskim promjenama, ener-
getskim pitanjima, migraciji i
pro{irenju. Radni program je rezultat
obimnih diskusija sa drugim instituci-
jama i objedinjuje mnoga pitanja u
vezi sa globalizacijom o kojima se
nedavno raspravljalo na neformalnom
samitu Evropskog savjeta u Lisabonu.

Uz promovisanje novih inicijati-
va, Radni program predstavlja i
strategiju primjene i unaprje|enja
trenutnih projekata. U skladu sa
vi{egodi{njom prirodom ve}ine inici-
jativa EK, novi radni program

uklju~uje i oblast evaluacije dosa-
da{njih rezultata kao i program kon-
sultacija kroz koje bi se konkretizo-
vale inicijative za naredni period. 

Prijedlozi sadr`ani u radnom

programu ilustruju neke od klju~nih
ciljeva EK. Najve}i broj projekata
poku{ava da odgovori na nekoliko
povezanih, dugoro~nih izazova sa
kojima se Evropa suo~ava i njime se
pozivaju dr`ave ~lanice i ostali rele-
vantni akteri na saradnju. Me|u
njima su i zahtjevi za boljom regu-
lacijom, uklju~uju}i i detaljnu listu
propisa koji bi se morali pojednos-
taviti u nadolaze}em periodu. Jedan
od prioriteta je i bolja komunikacija,
posebno me|u institucijama EU.

Lisabonska strategija za rast i
zapo{ljavanje je osnova evropskog
odgovora na izazove globalizacije.
Primjena i produbljivanje ove strate-
gije je najbolji na~in da se unaprijedi
ekonomska situacija ~ime bi se
omogu}ila prakti~na primjena
osnovnih evropskih vrijednosti soci-
jalne inkluzije i evropske i me|unar-

odne solidarnosti. To zna~i - unapri-
jediti mogu}nost prilago|avanja EU
svjetskim tokovima u cilju ostvarivan-
ja odr`ivog `ivotnog standarda njenih
gra|ana. 

Prema rije~ima predsjednika EK
Jose Manuela Barrosa, "razlog posto-
janja EU u 21. vijeku ne mo`e biti
o~igledniji: na{ cilj je da se Evropa
osposobi za opstanak u globalizo-
vanom svijetu".

"Da bismo to postigli, moramo
ulagati u ljudske resurse, rast i
zapo{ljavanje, u bolje uslove za
evropske potro{a~e, u unaprje|enje
saradnje u borbi protiv kriminala i
terorizma. U ovom kontekstu, evrop-
ski lideri moraju sa~uvati viziju i
udvostru~iti napore na tim poljima",
rekao je Barroso.

Me|u politi~kim ciljevima defin-
isanim od strane EK su: ubrzane
ekonomske reforme u pravcu odr`i-
vog razvoja; ve}e {anse za gra|ane u
pogledu pristupa zapo{ljenju, obrazo-
vanju, socijalnoj i zdravstvenoj njezi i
ostalim oblicima socijalne za{tite;

borba protiv siroma{tva u Evropi i
inostranstvu; usvajanje i sprovo|enje
direktiva koje }e Komisija predlo`iti u
decembru i koje se ti~u smanjenja
emisija ugljenika i upotrebe obnov-
ljivih izvora energije; izgradnja zajed-
ni~kog tr`i{ta za 21. vijek zasnovanog
na reviziji postoje}eg zajedni~kog
tr`i{ta; pretvaranje legalne migracije u
Evropu u motor ekonomskog razvoja
i sprje~avanje ilegalne imigracije. 

Osnova radnog programa je pov-
jerenje u sposobnost EU da ostvari
ove rezultate i on je baziran na
obnovljenoj ekonomskoj dinamici EU,
odlu~nim potezima u pravcu
suo~avanja sa izazovima koje donose
klimatske promjene i uspjehom jun-
skog Evropskog savjeta u dono{enju
Reformskog ugovora.

N.  RUDOVI]

EEvvrrooppsskkii  ll iiddeerrii  pprriipprreemmaajjuu  ssttrraatteeggii jjuu  kkoojjaa  }}ee  pprreeddssttaavvll jjaattii
ssvveeeevvrrooppsskkii  ooddggoovvoorr  nnaa  iizzaazzoovvee  gglloobbaalliizzaacciijjee,,  uukklljjuu~~uujjuu}}ii  ssvvee
ssnnaa`̀nniijjuu  kkoonnkkuurreennttnnoosstt  KKiinnee  nnaa  ssvvjjeettsskkoomm  ttrr`̀ii{{ttuu  ii  ssvvee  vvee}}ee
gglloobbaallnnoo  zzaaggrriijjaavvaannjjee

Evropska komisija posve}uje posebnu pa`nju spoljnopoliti~koj dimenziji
ekonomske politike. Sa tr`i{tem od 500 miliona ljudi, EU je najve}i svjets-

ki izvoznik robe i usluga i najve}i uvoznik gotovih proizvoda, a samim tim je
u poziciji da najvi{e dobije od otvorenog svjetskog ekonomskog sistema. 

Kompanijama iz tre}ih zemalja }e biti dozvoljeno da posluju i zapo{ljava-
ju radnike u EU, ali im ne}e biti dozvoljeno da zaobi|u pravila koja se odnose
na evropske kompanije na zajedni~kom tr`i{tu. EU mora zadr`ati svoju
otvorenost i iskoristiti svoj uticaj u me|unarodnim pregovorima da privoli i
druge da se otvore za tr`i{te EU i time se za{titi od nepo{tene konkurencije. 

Me|u najva`nijim ta~kama je i sveobuhvatna analiza Evropske monetarne
unije nakon gotovo 10 godina od uvo|enja eura. Ovim dokumentom se pred-
stavljaju politike, principi koordinacije i upravljanja koji mogu pomo} da se
efikasnost euro zone dovede do maksimuma.  Euro je ve} postao faktor sta-
bilnosti koji {titi ekonomiju Evropske unije i uz ~iju je pomo} EU uspjela da
prebrodi krizu rasta cijena energetskih proizvoda, a pokazao se uspje{nim i u
prevazila`enju nedavne krize finansijskog tr`i{ta. 

UUNNII JJAA    JJEE    NNAAJJVVEE]]II
IIZZVVOOZZNNIIKK,,     AALLII     II     UUVVOOZZNNIIKK



22E IC b i l t en   N o  26

nov embar   2 0 0 7 .   Upo zna jmo   Ev r op sku   un i j u

Uinstitucijama Evropske unije (EU) i u
medijima koji se bave poslovima EU

~esto se koriste tzv. "euro`argon" - rije~i i
izrazi koje samo oni razumiju. Euro`argon
nerijetko mo`e biti vrlo zbunjuju}i za {iru
javnost, pa je to i razlog da ga pribli`imo
onima koji jo{ nijesu ovladali njime.

CCoohheessiioonn//KKoohheezziijjaa:: U doslovnom
zna~enju, izraz zna~i "dr`ati se zajedno".
U `argonu, izraz "promovisanje socijalne
kohezije" ili "promoting social cohesion"
zna~i da EU nastoji osigurati svim
gra|anima jednak status u dru{tvu time
{to se bori protiv siroma{tva, neza-
po{ljenosti i diskriminacije. Dio prora-
~una EU ~ini "kohezioni fond" uspostavl-
jen 1993. godine radi daljeg ja~anja
strukturne politike. Namijenjen je zeml-
jama ~iji je BNP ispod 90% prosjeka
Zajednice, a svrha kohezionog fonda je
odobriti finansijska sredstva infrastruk-
turnim projektima u prevozu i za{titi
`ivotne sredine.  

CCoommiittoollooggyy//KKoommiittoollooggiijjaa:: Ispravnije
je re}i "committee procedure" ili "postu-
pak odbora". Pojam opisuje postupak u
kojem Komisija, pri sprovo|enju zakona
EU, mora konsultovati posebne savjeto-
davne odbore koji predstavljaju forume
za raspravu. Odbore sa~injavaju stru~njaci
iz zemalja ~lanica jer oni Komisiji
omogu}avaju uspostavljanje dijaloga sa
nacionalnim administracijama prije usva-
janja odre|enih mjera. 

CCoommmmoonn  mmaarrkkeett//ZZaajjeeddnnii~~kkoo  ttrr`̀ii{{ttee::
Kada je 1957. godine utemeljena,
Evropska ekonomska zajednica (EEZ) je
ustanovljena sa ciljem stvaranja "zajed-
ni~kog tr`i{ta" na kojem bi trebalo biti
omogu}eno slobodno kretanje ljudi,
dobara i usluga izme|u zemalja ~lanica,
nalik doma}em tr`i{tu, ali bez pregleda
na dr`avnim granicama i bez naplate
carina. Ipak, potrajalo je dok je za-

jedni~ko tr`i{te ustanovljeno, a carine
izme|u dr`ava EEZ-a su ukinute tek 1.
jula 1968. godine. Ostale smetnje slo-
bodnoj trgovinskoj razmjeni potrajale su
sve do 1992. godine, kada je uspostavl-
jeno "jedinstveno tr`i{te".  

CCoommmmuunniittyy  mmeetthhoodd//MMeettooddaa  ZZaajjeedd-
nniiccee:: To je uobi~ajena metoda dono{enja
odluka u EU, u kojoj Komisija predla`e
Savjetu i Parlamentu, koji potom o pri-
jedlogu odlu~uju tako {to ga ispituju,
dodaju mu amandmane, pa ga kona~no i
usvajaju kao pravni akt EU. U tom pos-
tupku Komisija }e ~esto konsultovati
druga tijela EU, poput Evropskog
ekonomskog i socijalnog savjeta (Euro-
pean Economic and Social Committee) i
Komiteta regija (Committee of the
Regions). 

CCoommppeetteenncciieess//NNaaddllee`̀nnoossttii:: To je
euro`argon za "prava i odgovornosti".
~esto se upotrebljava u politi~kim
raspravama o pravima i odgovornostima
kojima bi trebale raspolagati institucije
EU, dok se s druge strane raspravlja {to bi
trebalo biti u nadle`nosti nacionalnih,
regionalnih i lokalnih vlasti.

CCoommppeetteenntt  aauutthhoorriittyy//NNaaddllee`̀nnoo  ttiijjeelloo::
Pojam obi~no ozna~ava dr`avno tijelo
koje je odgovorno za odre|eno podru~je.
Ono je "nadle`no" jer ima pravni legit-
imitet, ali i odgovornosti. 

CCoonnssttiittuuttiioonn  ooff  tthhee  EEUU//UUssttaavv  EEUU::
Trenutno ure|enje EU po~iva na ~etiri
osniva~ka ugovora koji ustanovljavaju
pravila funkcioniranja Unije. Ta ~etiri
ugovora su sadr`ajna, ali i komplikovana,
pa su ih u Uniji `eljeli pojednostavniti
jedinstvenim, kra}im, jednostavnijim
dokumentom koji bi ciljeve Unije izlo`io
na jasniji na~in. Novi dokument (poznat
kao "ustavni ugovor" ili "Constitutional
Treaty") trebalo je da li~i nacionalnom
ustavu - iako EU nije, niti nastoji postati
jedinstvenom dr`avom. Tekst Ustava je
bio zavr{en u junu 2004.godine, a pred-
stavnici dr`ava ~lanica EU potpisali su ga
u Rimu u oktobru 2004.godine. Zbog
odbijanja Francuske i Holandije na refer-
endumima 2005. godine da ga potvrde,
umjesto ustava }e biti usvojen novi
"reformski ugovor".

V O D I ^   Z A   R A Z U M I J E V A N J E   P O J M O V A   I   K O V A N I C A
K O J I M A   N A J ^ E [ ] E   B A R A T A J U   S A M O   O N I   K O J I   S E
P R O F E S I O N A L N O   B A V E   I N T E G R A C I J O M   U   E U

NNEEVVLLAADDIINNEE  OORRGGAANNIIZZAACCIIJJEE  
UU  EEVVRROOPPSSKKOOJJ  UUNNIIJJII

UUNNII JJAA    EEVVRROOPPSSKKIIHH
FFEEDDEERRAALLIISSTTAA    ((UUEEFF))     

UEF je nevladina, neprofitna organi-
zacija posve}ena promociji demo-

kratske i federalne Evrope. Organizaciju
~ini 20 ~lanica koje djeluju na evropskom,
nacionalnom i lokalnom nivou {irom
Evrope vi{e od 50 godina.

Kratko nakon II svjetskog rata grupa
pristalica ideje evropskog federalizma
organizovala se u Uniju evropskih federal-
ista vjeruju}i da samo federalna Evropa
utemeljena na vrijednostima demokratije i
jedinstva u razli~itosti mo`e prevladati
podjele evropskog kontinenta koji su
uzrokovali drugi svjetski rat.

UEF vjeruje da samo zajedni~kim
naporom gra|ana mo`e biti izgra|ena
federalna Evropa koja je po njima jedini
mogu}i okvir koji garantuje Evropi mirnu
budu}nost u demokratiji i po{tovanju ljud-
skih prava. 

U tom cilju UEF radi na povezivan-
ju gra|ana i njihovih asocijacija koje
dijele `elju i volju da rade na izgradnji
federalne Evrope, kako bi oni bili nosio-
ci procesa demokratizacije u Evropi i
stimulator javne debate o teku}im pitan-
jima vezanim za politi~ki sadr`aj projek-
ta ujedinjenja Evrope u zajednicu feder-
alnog sistema vladavine.

UEF je u svom radu nezavisna od
politi~kih partija i ~ini autonoman politi~ki
pokret koji je sa politi~kim partijama
povezan jedino kroz saradnju po raznim
projektima i inicijativama. Pokret sara|uje
i sa evropskim nacionalnim i lokalnim
institucijama i asocijacijama, kao i sa insti-
tucijama EU.

Me|u pristalicama i ~lanovima
pokreta nalaze se i ljudi koji u institucija-
ma EU djeluju kao donosioci odluka {to
pokretu daje zna~ajne mogu}nosti direk-
tnog i efektnijeg  uticaja na rad tih insti-
tucija i process dono{enja odluka u njima.

Najistaknutiju saradnju pokret ima sa
Mladim evropskim federalistima (JEF),
Evropskim pokretom i Svjetskim federal-
isti~kim pokretom sa kojima dijeli sli~nu
viziju budu}nosti Evrope.

Vi{e informacija o EUF mo`ete potra`iti
na sajtu organizacije: wwwwww..ffeeddeerraalleeuurrooppee..oorrgg

PPrriirreeddiioo::  PPeettaarr  \\UUKKAANNOOVVII]]

Euro`argon
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Centar za gra|ansko obrazovanje (CGO) i
Balkanska istra`iva~ka mre`a (BIRN) su

organizovali 16. novembra panel diskusiju
"Crna Gora na putu ka EU - napredak i iza-
zovi" koja je okupila vi{e od 120 u~esnika. 

Uvodni~ari su bili potpredsjednica
Vlade CG dr Gordana  \urovi}, funkcioner
Pakta stabilnosti Goran  Svilanovi} i pred-
stavnik delegacije Evropske komisije u
Podgorici Eric  Trotemann.

Napominju}i da mo`emo biti zado-
voljni rezultatima koje je Crna Gora postigla
tokom 2007.godine na evropskom putu i da
}e od januara po~eti da se primjenjuju spo-
razumi sa EU o slobodnoj trgovini, viznim
olak{icama i readmisiji, \urovi}ka je istakla
da }e Nacionalni program za integraciju
(koji je u fazi pripreme) dati jasnu sliku o
obavezama u narednih pet godina. 

"Evropske integracije i proces dinami~ne
promjene dru{tva su na{ izbor... Nadam se
da }emo odgovoriti na sve izazove koji nas
o~ekuju", poru~ila je \urovi}ka. 

Ona je ocijenila da je Crna Gora u
prednosti zato {to rastu njene mogu}nosti
koje su uslovljene ekonomskim i demo-
kratskim progresom. 

"Crna Gora treba da izgradi ubjedljiv
pravac reformi... Dalji rad je potreban da bi
se zavr{ile teku}e reforme, pro{irio konsen-

zus o evropskim integracijama i fokus stavio
na sprovo|enje zakona", upozorio je
Troteman.

Svilanovi} je kao glavne izazove
ozna~io borbu protiv siroma{tva, korupcije i
organizovanog kriminala, sugeri{u}i vi{i nivo
komunikacije Vlade sa civilnim sektorom i
medijima. 

On je naglasio da }e Crna Gora morati
da unaprijedi ambijent za slobodan rad
medija, podsje}aju}i da je prije dvije i po
godine jedan urednik ubijen, a prije dva
mjeseca drugi pretu~en. Tako|e je prog-
nozirao da }e EU liberalizovati vizni re`im i
zalo`io se da EU sna`nije ekonomski
poma`e zemlje  potencijalne kandidate
kako bi "uhvatile voz" sa novim ~lanicama,
obja{njavaju}i da se sada stvara jaz jer, rec-
imo, Bugarska od EU dobije nekoliko mili-
jardi eura godi{nje, a Srbija 200 miliona.

Grupa vo|a dijela crnogorskog nevladinog
sektora, na ~elu sa Stevom  Mukom i

Daliborkom  Uljarevi}, osnovali su novu
NVO Institut Alternativa, koja je zami{ljena
kao "think-tank" organizacija.

"Institut Alternativa je osnovan sa ciljem
da doprinese razvoju demokratije, vladavine
prava i ljudskih prava kroz analizu javnih
politika, nadgledanje i izvje{tavanje o radu
javnih institucija u Crnoj Gori. Namjera nam
je da pru`imo zna~ajan doprinos u oblasti
analize i monitoringa javne politike i javnih
institucija u Crnoj Gori", kazao je Stevo Muk,
predsjednik Upravnog odbora Alternative.

Muk je najavio da }e Institut alternati-
va pripremati analize slu~aja koji su indika-
tivni za stanje sistema u odre|enoj oblasti.

Pored Muka i Uljarevi}ke, osniva~i su i
mr Vera  [}epanovi}, mr Maja  Vuja{kovi},

Aleksandar  Sa{a  Zekovi} i drugi.
"Osniva~i Instituta su pravnici, eko-

nomisti i politikolozi, magistranti i doktoran-
ti na doma}im i inostranim univerzitetima.
Smatramo da NVO sektor treba sada vi{e da
se koncentri{e na polje demokratizacije, vla-
davine prava i antikorupcije, ali na siste-
mati~an, kontinuiran, cjelovit i metodolo{ki
objektivan na~in. Ho}emo da se bavimo
onim pitanjima kojima se niko ne bavi ili to
ne ~ini u dovoljnoj mjeri", istakao je Muk.  

U narednom periodu, Upravni odbor
Instituta }e imenovati Savjetodavni odbor i
izvr{nog direktora.

Prvo istra`ivanje Instituta bi}e
posve}eno dr`avnoj upravi sa fokusom na
plate dr`avnih slu`benika i namje{tenika -
sistem plata, nagra|ivanja i motivisanja.
Istra`ivanje je finansijski podr`ala Fondacija

Institut otvoreno dru{tvo, Predstavni{tvo
Crna Gora.

Institut }e stalno raditi na {irenju mre`e
stalnih i povremenih saradnika i ja~anju
sopstvenih kapaciteta. U tom cilju ostvarena
je saradnja sa Evropskom inicijativom za sta-
bilnost (ESI), neprofitnim istra`iva~kim insti-
tutom sa kancelarijama u Be~u, Briselu i
Istanbulu, ali i sa brojnim think-thank orga-
nizacijama u regionu i Evropskoj uniji.

Sloboda  medija  je  ispod  granice

CGO  I   B I RN   SU   ORGAN I ZOVAL I   PANE L   D I S KUS I JU
" CRNA   GORA   NA   PUTU   KA   EU   -   NAPR EDAK   I   I Z AZOV I "

U   P O D G O R I C I   O S N O V A N   I N S T I T U T   A L T E R N A T I V A   

Novi  pristupi  demokratizaciji  dru{tva

C I V I L N I   S E K T O R   O   
G O D I N U   D A N A   R A D A   
V L A D E

KKoommuunniikkaacc ii jjuu
tt rreebbaa    iinntteezz iivv ii rraatt ii

UPodgorici je 13. novembra odr`an ok-
rugli sto na temu "Godina dana rada

Vlade - Demokratija, vladavina prava i ljud-
ska prava u Crnoj Gori - Postreferendums-
ka deklaracija nevladinih organizacija", u
organizacijia Centra za razvoj nevladinih
organizacija (CRNVO) i uz podr{ku
Fondacije Institut za otvoreno dru{tvo
Predstavni{tvo Crna Gora (FOSI ROM).

Povod za organizovanje okruglog stola
je godi{njica konstituisanja aktuelne Vlade,
a cilj je bio da se  zajedni~ki razmotri stan-
je u oblasti demokratije, vladavine prava i
ljudskih prava, posebno u dijelu koji treti-
ra Postreferendumska Deklaracija NVO,
utvrdi stepen ispunjenosti prijedloga iz ove
Deklaracije, utvrde razlozi i prepreke za
ispunjenje prijedloga iz Deklaracije, daju
prijedlozi za dalje akcije ka realizaciji ini-
cijativa NVO.

U~esnici okruglog stola su bili pred-
stavnici Vlade, organa dr`avne uprave,
politi~kih partija, NVO, sindikata i medija.

Uvodnu rije~ su imali potpredsjedni-
ca Vlade dr Gordana  \urovi}, istra`iva~
kr{enja ljudskih prava Aleksandar  Sa{a
Zekovi} i direktorka Centra za gra|ansko
obrazovanje Daliborka  Uljarevi}.

Potpredsjednica Vlade je predstavila
rezultate Vlade u protekloj godini, ali i
priznala da je "moglo biti ura|eno vi{e" i
izrazila spremnost da se u budu}nosti
zajedni~ki unaprijedi me|usobna komu-
nikacija i saradnja. 

Konstatovano je da u Vladi nije
pripremljen niz zakona ~ije su usvajanje
tra`ile NVO, kao i da je saradnja Vlade i
NVO unaprijedjena u formalnom dijelu, ali
ne i su{tinski.

Potpisnici Inicijative }e raditi na
osvje`avanju sadr`aja Deklaracije, {irenju
kruga potpisnika, uspostavljanju mehaniza-
ma za nadgledanje realizacije i modelima
izvje{tavanja doma}e i me|unarodne
javnosti.
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U   O V O M   B R O J U   P R E P O R U ^ U J E M O :

IINNTTEERRGGOOVVEERRNNMMEENNTTAALL  
FFIISSCCAALL  RREELLAATTIIOONNSS
Summer course on Intergovernmental Fiscal
Relations will be held between June 30-July 11,
2008 (with a distance learning segment starting
on February 1, 2008)  hosted by the summer
program of the Central European University
(CEU), Budapest. A detailed course description is
available at:
http://www.sun.ceu.hu/3Courses/descriptions/WE
B-IIntergov-DDescript.doc  
The course has been designed for practitioners,
researchers/academics and trainers in the area of
public finance related to local government issues
and intergovernmental fiscal relations. The lan-
guage of instruction is English. Financial aid is
available (see the eligibility and funding informa-
tion in the detailed course description at the link
above).
The application deadline is December  14,  2007.
Applicants are encouraged to apply online at
https://online.ceu.hu/osun/osun and send the
attachments via regular mail by the December
14 deadline.
For further information queries can be directed
to the SUN office (email: summeru@ceu.hu,
skype: ceu-ssun, tel.: 36-11-3327-33811).

MMAASSTTEERR  IINN  CCOOMMPPAARRAATTIIVVEE
LLOOCCAALL  DDEEVVEELLOOPPMMEENNTT
The University of Trento, coordinator, (Italy), the
Corvinus University of Budapest (Hungary), the
University of Ljubljana (Slovenia) and the
University of  egensburg (Germany) offer a num-

ber of fellowships for incoming Scholars from
non EU countries. 
The main objective is to enhance the exchange
of teachers and researchers dealing with issues in
Comparative Local Development, also from an
interdisciplinary point of view, in order to share,
acquire and contribute to create knowledge and
to pursue research in Local Development.
The Call is open to scholars submitting research
projects for the study of Local Development in
the main disciplinary areas of Law, Economics,
Sociology and the Political Sciences.
The normal length of each fellowship is three
months. Scholars will be able to spend their
period at one or more of the Partner
Universities. During this period, they will be
requested to conduct research in Local
Development, to participate in the activities of
the Joint European Master in Comparative Local
Development, including teaching,
giving seminars and supervising students.
Scholars can make their staying period between
September 2008 and March 2010.
1.  Schedule  for application
The deadline for submitting the application doc-
umentation is February, 16th, 2008.
In case of documentation sent by mail, only
applications which arrive by the deadline will be
considered.
2.  Fellowships
A number of fellowships is offered to scholars
who meet the eligibility requirements. The
amount of the grants offered is Euro 13,000.
Each fellowship consists of a fixed amount of
Euro 1,000 for covering the travel expenses, and
a scholarship of Euro 4,000 per month.
3.  Eligibility  Requirements  and  documentation
required
In order to qualify for the fellowship the appli-
cant must be a non-EU country citizenship.
Candidates meeting this requirement are
requested to submit the following documenta-
tion: Letter of Application (including a motiva-
tion for applying and the preference for one or
more of the partner universities), CV, list of pub-
lications, research project
4.  How  to  Apply
Interested scholars should send the requested
documentation
electronically to the following address:
master-ccode@economia.unitn.it  
by mail to the contact address Contacts
Joint European Master in Comparative Local
Development Dipartimento di Economia
Universite degli Studi di Trento
Via Inama 5  38100 Trento Italy

TTHHEE  BBEERRLLIINN  SSCCHHOOLLAARRSSHHIIPP
PPRROOGGRRAAMMMMEE
The Berlin-Scholarship - Program allows inter-
national students to study for one year at
Humboldt-Universitä t zu Berlin or at one of its
partner institutions: Freie Universität Berlin,
Technische Universität Berlin, Universität der
Kunste Berlin, and Fachhochschule fur
Wirtschaft Berlin. 
Along with their studies in Berlin, the scholar-
ship holders work together in small groups on
a project. In the academic year 2007/2008 the
topic is "People in Motion - Migration and
Integration in Historical and Current Contexts".
The project is supervised academically. The
scholarship holders meet once or twice a
month to discuss and develop their project
ideas.
Grant holders can carry out their study propos-
als within two semesters by attending courses at
one of the universities in Berlin. The study pro-
posals should be developed according to the
home university's academic requirements.
The program starts on September 1 and ends
on July 31.
Application  requirements
Students of all fields of study may apply. We
encourage students in particular from Central
and Eastern Europe, the CIS-States, Israel and
the USA to apply. The program is directed to
students with a good proficiency in German
and a special interest in the history of National
Socialism. We especially encourage descendants
of former forced laborers and other victims of
the National Socialist regime to apply.
Please submit a draft proposal for a project that
can be accomplished within the scholarship
year. Proposals should include a description of
the content, plans for its realisation and a list
of results envisioned by the project. Once
granted a scholardhip, participants will be
divided into work groups on the basis of their
proposal during the first session of the seminar.
The results of the project work will be pub-
lished in a yearbook.
Scholarship
The scholarship includes a one-year study peri-
od, a monthly stipend of 700 Euros, a subsidy
towards travel expenses, a one-month German
language course as well as an accompanying
program
More information on http://http//www.aia.hu-
berlin.de/int-een/evz-een/index_html-een?set_lan-
guage=en&cl=en  
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